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SPØRGESKEMA TIL DEN INDSTILLEDE KOMMISSÆR 

Henna Virkkunen 

Ledende næstformand med ansvar for teknologisk suverænitet, 

sikkerhed og demokrati 

 

1. Almindelig duelighed, europæisk engagement og personlig uafhængighed 

Hvilke aspekter af Deres personlige kvalifikationer og erfaringer mener De har særlig relevans for opgaven som 

kommissær og arbejdet med at fremme EU's almene interesser, særlig inden for Deres potentielle ansvarsområde? 

Hvordan vil De bidrage til gennemførelsen af Kommissionens politiske retningslinjer? Hvordan vil De gennemføre 

kønsmainstreaming og integrere et kønsperspektiv i alle politikker inden for Deres ansvarsområde? Hvordan vil 

De gennemføre integration af ungdomsaspektet? 

Hvilke garantier for uafhængighed kan De give Parlamentet, og hvordan vil De sikre, at Deres tidligere, 

nuværende eller fremtidige aktiviteter ikke kan rejse tvivl om udøvelsen af Deres hverv i Kommissionen? 

 

Folkeafstemningen om Finlands medlemskab af Den Europæiske Union blev afholdt for 30 år siden. Det var et 

afgørende tidspunkt for mig, idet min tilslutning til bevægelsen "Ja til medlemskab" var årsagen til, at jeg gik ind 

i politik. De af os, der arbejdede for, at Finland skulle blive medlem, ønskede, at Finland skulle tilhøre gruppen af 

europæiske, åbne samfund, der respekterer ukrænkelig menneskelig værdighed, demokrati, lighed, 

menneskerettigheder, retsstatsprincippet og frihed. Fremme af den fælles europæiske idé og det fælles europæiske 

projekt er det, der gjorde mig til politiker. 

 

Den Europæiske Unions grundlæggende værdier udfordres nu på en hidtil uset måde. Hvis min udnævnelse 

bekræftes af Europa-Parlamentet som ledende næstformand for Europa-Kommissionen, vil jeg forsvare disse 

værdier endnu mere beslutsomt. Der hænger mørke skyer over vores samfund, men jeg er overbevist om, at disse 

vanskeligheder kan overvindes. Vi har brug for mere dialog og et ønske om at forstå. Vi har brug for løsninger, 

målrettede foranstaltninger og en fælles kurs for fremtiden. Som anført i den tiltrædende formand Ursula von der 

Leyens politiske retningslinjer er vi nu nødt til at være meget hurtigere og gå meget længere for at sikre vores 

sikkerhed, konkurrenceevne og velstand samt sociale retfærdighed. Dette kræver evnen til at lytte, gå i dialog og 

gå på kompromis samt viljen til at forene ofte meget forskellige synspunkter. For at sikre et velstående og sikkert 

Europa er vi nødt til at øge produktiviteten gennem digital innovation. Samtidig betyder det at være tro mod vores 

værdier som demokrati, menneskerettigheder og individuelle frihedsrettigheder, at mennesker og deres behov 

sættes i centrum for teknologien. Selv om mit fokus vil være på at håndhæve og gennemføre de digitale love, som 

samlovgiverne indtil nu har vedtaget, bør vi samarbejde om at sikre Europas digitale suverænitet og lederskab. 

Dette vil ikke blot styrke vores sikkerhed, men også vores samfund og økonomier som helhed og styrke vores 

demokratiers modstandsdygtighed. 

 

Jeg har i mere end ti år arbejdet som medlem af Europa-Parlamentet og inden da i seks år som minister og medlem 

af det finske parlament. Ofte har mit arbejde fokuseret på politikker inden for det industrielle, digitale og innovative 

område, der er relevante for den foreslåede portefølje, som omfatter teknologisk suverænitet, sikkerhed og 

demokrati. Senest har jeg som medlem af Europa-Parlamentet haft mulighed for at fremme den digitale omstilling 

gennem mine forskellige holdninger som ordfører og skyggeordfører. Sikring af intern og ekstern sikkerhed samt 

fremme af digitale teknologier og de nyeste teknologier har spillet en central rolle i mine politiske aktiviteter. Hvis 

min udnævnelse bekræftes af Parlamentet, vil jeg gøre mit yderste for at skabe en sammenhængende tilgang til, 

hvordan man kan anvende teknologi til at styrke EU's sikkerhed og konkurrenceevne, samtidig med at jeg fuldt ud 

vil respektere databeskyttelseskravene og sikre, at værktøjer såsom kunstig intelligens anvendes på en sikker måde.   

 

Som politiker er jeg drevet af en stærk følelse af retfærdighed og idéen om, at alle bør behandles lige. Jeg er af den 

faste overbevisning, at opnåelse af ligestilling kræver tiltag på tværs af forskellige samfundssektorer. Som et 
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konkret eksempel er en vigtig opgave inden for den portefølje, som den tiltrædende formand for Kommissionen 

har tildelt mig, at bringe Europa i front inden for nye teknologier. Dette er ganske enkelt ikke muligt, medmindre 

det lykkes os at tiltrække piger og kvinder til STEM-fagene. Vi er nødt til at udnytte de bedste af alle talenter for 

at støtte europæisk teknologisk suverænitet. Jeg vil ligeledes være særlig opmærksom på kønsdimensionen på de 

andre områder, der indgår i min portefølje: integration af kønsaspektet i sikkerheds- og demokratirelaterede 

politikker er afgørende for at skabe mere inklusive, effektive og bæredygtige løsninger. Kønssensitive politikker 

bidrager til at tackle de forskelligartede virkninger af sikkerhedstrusler og demokratiske udfordringer for 

forskellige grupper og sikrer, at der tages hensyn til kvinders synspunkter og behov. 

 

I praksis har jeg fremmet kvinders deltagelse på alle områder ved at fungere som formand for det nationale 

koalitionspartis kvindeforening og som formand for kvindebaseballklubben Jyväskylän Kirittäret. Fremme af 

ligestilling mellem kønnene og respekt for minoritetspersoners rettigheder vil fortsat udgøre vigtige drivkræfter 

for mit offentlige engagement.  

 

Det er ligeledes afgørende, at vi er særligt opmærksomme på perspektivet for unge, der i fremtiden skal leve med 

konsekvenserne af de beslutninger, vi træffer i dag. Som medlem af Europa-Parlamentet har jeg ofte været i dialog 

med unge i forskellige typer skoler og uddannelsesinstitutioner. Et emne, der er blevet bragt på bane på næsten 

alle møder med unge mennesker, vedrører de bekymringer og det pres, som de oplever med hensyn til retningen 

for deres fremtid. Som beslutningstagere bør vi bestræbe os på at skabe en fremtid, hvor unge generationer støttes 

og ser muligheder. Jeg ønsker, at Europa skal være et sted, hvor unge kan opbygge deres liv og forfølge deres 

drømme. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg gennemføre årlige ungdomspolitiske dialoger med unge 

europæere. At integrere både kønsaspektet og ungdomsaspektet grundigt i Kommissionens arbejde vil være en 

opgave, der ligger mig meget på sinde. Jeg vil også lægge stor vægt på regelmæssigt at besøge medlemsstaterne. 

Kommissionen bør arbejde for EU-borgerne og sammen med EU-borgerne. 

 

Jeg respekterer det fundament, som vi har bygget Europa på: grundlæggende respekt for vores demokratiske 

myndigheder og institutioner, retsstaten, ligebehandling, proportionalitet og velstand. Jeg forpligter mig til at leve 

op til de høje etiske standarder og de forpligtelser, der er fastsat i artikel 17, stk. 3, i TEU, artikel 245 og 339 i 

TEUF samt i adfærdskodeksen for kommissærer. 

 

Min interesseerklæring er fuldstændig og tilgængelig for offentligheden og vil blive ajourført, hvis der skulle ske 

ændringer. I mine øjne er uafhængighed ikke til forhandling. Jeg vil undgå enhver situation, hvor der vil kunne 

rejses tvivl om min upartiskhed og uafhængighed. Jeg vil underrette Kommissionens formand, hvis der skulle 

opstå en situation, der kan medføre en interessekonflikt. 

 

2. Forvaltning af ansvarsområde og samarbejde med Europa-Parlamentet  

Kan De forpligte Dem til at informere Parlamentet behørigt om Deres og Deres tjenestegrenes handlinger? I 

hvilken henseende mener De, at De er ansvarlig over for Parlamentet? 

Hvilke specifikke tilsagn er De parat til at give med hensyn til Deres engagement og tilstedeværelse i Parlamentet, 

både i udvalgene og på plenarmøderne, gennemsigtighed, samarbejde og effektiv opfølgning på Parlamentets 

holdninger og anmodninger om lovgivningsinitiativer? Er De for så vidt angår planlagte initiativer og 

igangværende procedurer rede til at levere rettidige oplysninger og dokumenter til Parlamentet på lige fod med 

Rådet? 

Jeg har i mere end ti år haft den ære at være medlem af Europa-Parlamentet. Jeg har stor respekt for mine kolleger 

og institutionens demokratiske styrke, og jeg er overbevist om, at vi ved at styrke forholdet mellem Europa-

Parlamentet og Europa-Kommissionen kan opnå mere til gavn for de europæiske borgere.  

 

Jeg forpligter mig til en åben og systematisk dialog med Europa-Parlamentet for at sikre, at Parlamentet kan udøve 

sine lovgivningsmæssige beføjelser og sin demokratiske kontrol effektivt. Dette kræver en gennemsigtig strøm af 

information om vigtige begivenheder og vigtige forhandlingsfaser. Formidling af relevante og rettidige 

oplysninger til Europa-Parlamentet forbedrer beslutningsprocessernes kvalitet og effektivitet. Hvis jeg bliver 

godkendt som medlem af kommissærkollegiet, vil jeg gøre mit yderste for at deltage i plenardebatter, 

udvalgsmøder og triloger med tilknytning til mit foreslåede ansvarsområde. Overordnet set bør Europa-

Parlamentets status som ligeværdig lovgiver sammen med Rådet altid være klart forankret i kommissærkollegiets 

arbejde. Jeg vil sikre, at alle artikel 225-beslutninger, der vedtages af Parlamentet, og som opfordrer til 
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lovgivningsmæssige forslag inden for mine ansvarsområder, får høj prioritet på Kommissionens dagsorden og 

følges op af en struktureret dialog med det ansvarlige parlamentsudvalg. 

 

Jeg ser også frem til at samarbejde med Europa-Parlamentet med henblik på at hjælpe med at sikre, at borgere og 

virksomheder kan nyde godt af fordelene ved EU's love og politikker. Det vil være særdeles nyttigt at støtte 

Kommissionen i dens rolle som drivkraft bag implementeringen, fordi hverken politiske beslutninger, erklæringer 

eller selv den strengeste lovgivning vil bringe os fremad, medmindre vi sikrer, at vores fælles regler også følges.   

 

Jeg mener, at det er meget vigtigt at have en åben, ærlig og løbende kommunikation med Europa-Parlamentet og 

dets medlemmer. Jeg vil stræbe efter gennemsigtighed i forberedelsen af nye initiativer, og det er vigtigt for mig, 

at vi også lytter til vores interessenter og borgere med forskellige synspunkter. 

 

Hvis jeg godkendes som ledende næstformand, vil jeg fortsat anvende høje gennemsigtighedsstandarder for møder 

med interesserepræsentanter, hvilket jeg også har gjort i min rolle som medlem af Europa-Parlamentet. 

 

Før jeg engagerede mig i politik, var jeg journalist. Jeg finder det grundlæggende vigtigt, herunder i betragtning 

af truslerne fra mis- og desinformation, at deltage i den offentlige debat og tilbyde borgerne rettidige og nøjagtige 

oplysninger, bl.a. gennem medierne. Hvis jeg bliver bekræftet af Parlamentet, vil jeg som ledende næstformand 

for Kommissionen gøre mit bedste for også at samarbejde med et større publikum og aktivt formidle 

Kommissionens tiltag og beslutninger til EU's borgere. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Industri, Forskning og Energi  

3. Hvad er Deres vision for Deres portefølje ud over Deres opgavebeskrivelse, og hvilket aftryk vil De gerne sætte? 

Hvilke lovgivningsforslag og andre initiativer vil De foreslå kommissærkollegiet til vedtagelse i de næste fem år 

og navnlig i de første 100 dage? Hvordan vil De sikre, at disse forslag samt gennemførelsen af eksisterende 

lovgivning vil styrke den europæiske konkurrenceevne? Har De til hensigt at basere disse lovgivningsforslag på 

særlige konsekvensanalyser? Hvad er Deres planer, navnlig for forordningen om digitale netværk, EU's 

forordning om cloud- og AI-udvikling, den fælles cloudpolitik for hele EU og strategien for en europæisk 

dataunion? Hvilke konkrete foranstaltninger vil De foreslå for at sikre, at Europa når sine mål for det digitale årti 

2030, herunder med hensyn til digitale færdigheder? Hvad er Deres holdning til den europæiske 

cybersikkerhedscertificeringsordning for cloudtjenester (EUCS) og anbefalingerne i Draghi-rapporten 

vedrørende cloudtjenester?  

 

Som følge af nye teknologier ændrer verden sig hurtigere end nogensinde før, og kunstig intelligens, 

kvanteteknologi og bioteknologi giver anledning til endnu større forandringer. Vi har et valg: vi kan enten tilpasse 

os, tage nye teknologier til os og opleve fremgang, eller vi kan risikere at sakke bagud og forblive afhængige af 

andre. Sidstnævnte vej vil gøre os ude af stand til at opretholde vores nuværende velfærdsniveau, beskytte miljøet 

eller blot sørge for vores egen sikkerhed. Konkurrenceforskellen mellem EU og USA skyldes i vid udstrækning 

den blomstrende teknologiske sektor og udbredelsen af teknologi i USA. Hvis jeg godkendes af Europa-

Parlamentet, vil det i min kommende mandatperiode være en vigtig prioritet at lukke dette hul. Teknologi må ikke 

blive til en sårbarhed, når det kunne være et aktiv. Vi er nødt til at tage fremtiden i egne hænder. 

  

Vi står også ved en skillevej med hensyn til Europas sikkerhed. Jeg ønsker både at arbejde i Europa og med vores 

allierede for at sikre, at vi er rustet til at imødegå udfordringerne i den nuværende geopolitiske kontekst. 

Beskyttelse af Europas økonomi og samfund betyder først og fremmest, at vi forsvarer vores centrale værdier så 

som retsstatsprincippet, demokrati og grundlæggende rettigheder. Vores politik på det digitale område spiller en 

afgørende rolle med hensyn til at bekæmpe desinformation og fremme en stærk, uafhængig og fri mediesektor. 

  

Teknologisk suverænitet, sikkerhed og demokrati er grundlaget for, at vi, hvis vi arbejder sammen, kan opbygge 

Europas fremtid og sikre, at dette fortsat er det bedste sted i verden for vores børn at leve i. Dette vil være de 

centrale mål for mit mandat. 

  

Jeg ønsker i samarbejde med jer at forme en Union, der innoverer, producerer og om nødvendigt også regulerer på 

en fremtidssikret måde. En Union, der mindsker bureaukratiet, en Union, der sætter innovation i centrum for et 

radikalt skift i retning af produktivitet, en Union, der investerer i intern og ekstern sikkerhed og opretholder de 

højeste standarder i verden med hensyn til demokrati og retsstatsprincippet. Samtidig mener jeg, at EU fortsat bør 

spille en ledende rolle i den globale forvaltning af det digitale område og fremme vores menneskecentrerede vision 

og fælles europæiske værdier, som vores regler er baseret på, på globalt plan. 
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Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg gennemgå vores nuværende politikker og foreslå konkrete nye 

fremtidssikrede tiltag med klare og målbare resultater, herunder dem, der er nævnt i min opgavebeskrivelse, for 

frem mod 2030 at nå de politiske målsætninger og mål, som vi har fastsat i det digitale årti. Vi har brug for et 

paradigmeskift baseret på fem indsatsområder for at kunne styrke den europæiske konkurrenceevne:  

for det første at understøtte innovationskapaciteten hos europæiske virksomheder, navnlig SMV'er, arbejde på 

tværs af sektorer og sænke tærsklen for, hvornår vores virksomheder kan indføre innovative teknologier såsom 

kunstig intelligens.  

For det andet vil jeg støtte en effektiv gennemførelse, håndhævelse og forenkling af regler og bestemmelser og 

mindske bureaukratiet ved at anvende teknologi til at reducere efterlevelsesbyrden for vores virksomheder.  

For det tredje bør vi fokusere på færdigheder, så alle har mulighed for at deltage i den digitale revolution. Vi er 

nødt til at intensivere indsatsen for at lukke kløften inden for avancerede digitale færdigheder, navnlig ved at 

arbejde på at øge antallet af kvindelige IKT-specialister i Europa.  

For det fjerde skal vi udnytte potentialet i digitale teknologier og frontlinjeteknologier for at forbedre vores liv og 

gøre vores levemiljøer grønnere, mere sikre og mere inklusive. Jeg vil også sikre, at IKT-sektorens 

energieffektivitet adresseres på passende vis, og at vi udnytter kunstig intelligens i denne henseende.  

Endelig ønsker jeg at forbedre den måde, hvorpå den offentlige sektor leverer tjenester til vores borgere i sektorer 

som sundhed. Den offentlige sektor, herunder Kommissionen, bør ty til innovative løsninger for bedre at opfylde 

borgernes behov.   

  

For at opnå alt dette og høste fordelene for den europæiske konkurrenceevne er vi nødt til at handle hurtigt. Det 

betyder for det første fuld gennemførelse af den eksisterende lovgivning — vi må altid spørge os selv, om målet 

kan nås gennem bedre håndhævelse eller gennemførelse af eksisterende regler. Men i en verden i hastig forandring 

bør vi også foreslå ny innovationsvenlig lovgivning, når det er nødvendigt — i kombination med en grundig 

konsekvensanalyse, der inddrager alle relevante interessenter, og en solid cost-benefit-analyse. Nye regler bør 

være mere enkle, målrettede og tilgængelige. 

  

Europa bør blive AI-kontinentet. Derfor vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, i de første 100 dage have fokus 

på initiativet om AI-fabrikker. Mens AI-fabrikkerne har fokus på at sikre adgang til højtydende databehandling 

for nystartede virksomheder og industrien inden for kunstig intelligens, vil forordningen om udvikling af cloud- 

og AI-teknologi (flere oplysninger i mit svar på spørgsmål 6) afhjælpe den akutte mangel på generel 

databehandlingskapacitet, som i øjeblikket afholder europæiske virksomheder fra at udvikle og udbrede kunstig 

intelligens. Derfor vil EU's forordning om udvikling af cloud- og AI-teknologi indeholde foranstaltninger med 

henblik på at stimulere innovation, fremme investeringer, mindske bureaukratiet og fremme teknologier, der kan 

opfylde ambitiøse energieffektivitetsmål. 

  

Mere specifikt med hensyn til cloud-området er det vigtigt at forblive åben for udbydere fra tredjelande for at sikre 

vores forsyningskædesikkerhed, samtidig med at der tages hensyn til den legitime interesse for "suveræne cloud"-

løsninger i særligt følsomme applikationer. Takket være dataforordningens bestemmelser om beskyttelse har vi 

sikret, at de data, som cloudtjenesteudbydere lagrer i Europa, fortsat er sikret mod ulovlig adgang for eller 

overførsler foretaget af myndigheder uden for EU, men vi skal gøre mere med hensyn til mere følsomme 

applikationer. Derfor vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, i overensstemmelse med professor Draghis råd 

fremlægge en fælles cloudpolitik for hele EU for offentlige forvaltninger og offentlige indkøb. Når cloud-

udbydere tilbyder deres tjenester til offentlige forvaltninger, oplever de ofte forskellige krav i forskellige 

medlemsstater og endda mellem forskellige afdelinger i samme offentlige forvaltning. Dette er særligt byrdefuldt 

for mindre udbydere. Samtidig er det vanskeligt for de offentlige forvaltninger at identificere de tjenester, der bedst 

opfylder deres behov med hensyn til sikkerhed og suverænitet. Jeg vil foreslå en fælles EU-dækkende tilgang til 

udbudsspecifikationer, en fælles ramme for datasikkerhed og en EU-organiseret markedsplads for sikre og 

innovative cloudbaserede tjenester. Sådanne tjenester kan også være attraktive for mere følsomme kommercielle 

anvendelser.  

  

Jeg glæder mig over EU's frivillige cybersikkerhedscertificeringsordning for cloudtjenester (EUCS), da den 

vil øge gennemsigtigheden med hensyn til cloudtjenesters sikkerhedsniveau. Når ordningen er på plads, vil den 

afhjælpe den nuværende fragmentering af certificeringen og mindske de finansielle hindringer for, at udbydere 

kan tilbyde sikre cloudløsninger i hele EU. Samtidig er jeg bevidst om, at der ud over tekniske krav er 

sikkerhedsmæssige udfordringer forbundet med den nuværende geopolitiske kontekst. Disse udfordringer vil blive 

genstand for min opmærksomhed, når jeg i løbet af min embedsperiode arbejder på de forskellige cloud-initiativer. 

  

Desuden vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes af Europa-Parlamentet, snart iværksætte en høring af interessenter 

med henblik på en strategi for anvendelse af kunstig intelligens (mere om dette under spørgsmål 4), fordi vi også 
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er nødt til at se på efterspørgselssiden i den private og offentlige sektor. Dette vil blive suppleret af strategien for 

den europæiske dataunion, der er knyttet til forordningen om udvikling af cloud- og AI-teknologi, med henblik 

på yderligere at frigøre potentialet i data. Privatlivets fred skal til enhver tid beskyttes, og vi bliver nødt til at sikre, 

at EU's databeskyttelsesramme løbende tilpasses til de kommercielle og retshåndhævelsesrelaterede behov i 

forbindelse med den digitale omstilling, samtidig med at vi opretholder den samme høje databeskyttelsesstandard.  

  

Som led i bestræbelserne på at styrke vores mest kritiske enheders cybersikkerhed vil vi udarbejde en 

handlingsplan for hospitalers og sundhedstjenesteyderes cybersikkerhed, der skal vedtages i løbet af de første 

100 dage. 

  

Det vil ikke være muligt at nå vores ambitiøse mål uden forbedret adgang til sikker, hurtig og pålidelig 

konnektivitet som led i vores bredere strategi for forbundet samarbejdsbaseret databehandling (collaborative 

computing). Vi er nødt til at skabe incitamenter til at investere i digital infrastruktur og færdiggøre det indre 

marked. Dette vil placere Europa i en førerposition med hensyn til den næste generation af intelligent digital og 

sikker infrastruktur, herunder 6G, som led i den grønne industrielle omstilling. Hvis min udnævnelse bekræftes, 

vil jeg derfor udarbejde en forordning om digitale netværk for at fremme sikkert højhastighedsbredbånd, både 

kablet og trådløst. Det digitale konnektivitetslandskab er under hastig forandring, og telekommunikations-, cloud- 

og edge-teknologier gennemgår en harmonisering drevet af virtualisering og kunstig intelligens. Vi har derfor brug 

for en lovgivningsmæssig ramme, der skaber incitamenter til at udvikle integrerede konnektivitets- og 

databehandlingsinfrastrukturer og sikrer lige vilkår for udbydere af ensartede infrastruktur og tjenester. Det nye 

initiativ vil blive udarbejdet under hensyntagen til interessenternes feedback vedrørende Kommissionens hvidbog 

fra februar 2024 om fremtiden for elektronisk kommunikation på grundlag af den planlagte revision af de 

eksisterende rammer samt Letta- og Draghi-rapporterne. Mit mål vil være at færdiggøre det indre marked for 

konnektivitet, hvilket kræver en reform af frekvenspolitikkerne, der tager hensyn til delte kompetencer. 

  

Alle disse initiativer kan kun lykkes, hvis de ledsages af investeringer i Europas mest værdifulde aktiv: 

befolkningerne. Som understreget i de politiske retningslinjer har Kommissionen til hensigt at lægge særlig vægt 

på skabelse, udvikling og udbredelse af de færdigheder, vi har brug for i dag og i morgen, især dem, der er 

nødvendige for den dobbelte omstilling. Jeg ser frem til at samarbejde med den ledende næstformand med ansvar 

for mennesker, færdigheder og parathed og andre kolleger i kommissærkollegiet for at fremme dette, hvis min 

udnævnelse bekræftes af Parlamentet. 

 

 

4. Hvordan definerer De EU's suverænitet og konkurrenceevne på teknologiområdet? Hvordan kan EU opnå det? 

Hvilke mål og indikatorer vil De i den forbindelse fastsætte for at sikre, at der er gjort betydelige fremskridt i 

denne henseende inden udløbet af Deres mandat? Hvordan vil De styrke positionen for EU's teknologisektor inden 

for både hardware og software ved hjælp af en holistisk tilgang, og hvilke øjeblikkelige foranstaltninger vil De 

træffe for at sikre teknologisk suverænitet og fremme europæiske platformes konkurrenceevne? Hvad er Deres 

planer med hensyn til digitale og grænseoverskridende teknologier såsom kunstig intelligens, supercomputing, 

kvantecomputing og -teknologier, halvledere, rumteknologi og tingenes internet? Hvilke foranstaltninger agter De 

at træffe for at sikre en sikker, troværdig og menneskecentreret anvendelse af digitale teknologier? Hvordan 

planlægger De at sikre en effektiv gennemførelse af mikrochipforordningen og styrke EU's forsyningskæder for 

halvledere? Hvad er Deres planer for udvidelse af mikrochipforordningen, herunder støtte til strategiske 

industrisegmenter og tilstødende industrier, og til den langsigtede EU-plan for kvantechip? Hvordan vil De styrke 

EU's koordinering og deltagelse i internationale organer for fastsættelse af IKT-standarder, og fremme EU's 

digitale normer og standarder internationalt? 

 

At mindske vores afhængighed og styrke Europas kapacitet inden for kritiske teknologier er afgørende for at skabe 

den bæredygtige konkurrenceevne, der er nødvendig for borgernes velfærd og velstand. EU's teknologiske 

suverænitet og konkurrenceevne giver os mulighed for at handle uafhængigt i et globaliseret miljø og samtidig 

mindske risikoen fra aktører, der ikke tilslutter sig europæiske værdier. Vi bør derfor sammen med 

medlemsstaterne øge vores finansiering til forskning og udvikling, øge vores støtte til innovative nystartede 

virksomheder og SMV'er — f.eks. gennem vækstfinansiering og fleksible udbud — og fremme brugen af EU-

baserede teknologier.   

  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil mit mål være at mindske vores teknologiske afhængighed betydeligt. På 

grundlag af den grundige vurdering af vores kritiske afhængighedsområder og teknologiske mangler, der allerede 

blev iværksat sidste år, og af kritiske forsyningskæder for EU's strategiske aktiver og infrastrukturer, der blev 

støttet af EU's observatorium for kritiske teknologier, vil jeg foreslå foranstaltninger til at afhjælpe disse mangler. 

Jeg vil sikre, at risikovurderingerne af kritiske teknologier fortsat indgår i økonomiske sikkerhedsovervejelser, 
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herunder dem, der allerede er indledt vedrørende avancerede halvledere, kunstig intelligens, kvanteteknologier og 

bioteknologier, og fører til konkrete foranstaltninger, der prioriterer samarbejde med vores ligesindede partnere.   

  

Ud fra et cybersikkerhedsperspektiv betyder europæisk suverænitet på det teknologiske område at have en stærk 

og pålidelig europæisk cybersikkerheds- og cyberforsvarsindustri, der kan levere sikkerhedsløsninger til vores 

kritiske digitale infrastruktur. Det betyder, at vi på grundlag af EU-dækkende aftalte sikkerhedsrisikovurderinger 

skal undgå kritisk afhængighed af enkelte leverandører og mindske risikoen fra højrisikoleverandører for vores 

forsyningskæde, bl.a. ved at samarbejde med medlemsstaterne om effektivt at håndhæve gennemførelsen af 5G-

værktøjskassen. Det betyder også, at alle vores enheder, der er koblet på tingenes internet, bør være fri for kendte 

sårbarheder, når de kommer ind på markedet, og er sikre for virksomheder og forbrugere. Og vi har nu en solid og 

omfattende ramme for cybersikkerhed som grundlag for at opnå dette. 

  

Europæisk suverænitet på det teknologiske område omfatter hele teknologiens udviklingscyklus, lige fra 

grundforskning til kommercialisering i industrien, udvikling af centrale teknologier ved hjælp af vores egen FoU-

kapacitet, udviklings- og implementeringskapacitet samt adgang til og genanvendelse af vigtige råstoffer. Hvis 

min udnævnelse bekræftes, vil jeg navnlig samarbejde med den ledende næstformand med ansvar for velstand og 

industristrategi for at sikre vigtige forsyninger.   

  

Inden for rammerne af EU's digitale årti 2030 bidrager både målsætningerne (navnlig med hensyn til "digital 

suverænitet") og målene (navnlig vedrørende gigabitkonnektivitet, produktion af halvledere, antallet af edge-

knudepunkter, udbredelsen af kunstig intelligens og cloud, antallet IKT-specialister eller digitalisering af 

sundhedsvæsenet eller den offentlige forvaltning) allerede til at opnå europæisk suverænitet på det teknologiske 

område og sikre konkurrenceevnen. Resultatet af overvågningen af fremskridtene vil indgå i rapporterne om status 

over det digitale årti 2025 og 2026 og blive drøftet med Europa-Parlamentet og medlemsstaterne. Revisionen af 

målene for det digitale årti, der skal foreligge senest den 30. juni 2026, vil udgøre en lejlighed til at supplere eller 

revidere pakken med målsætninger, mål og centrale resultatindikatorer, så de også afspejler opnåelsen af europæisk 

suverænitet på det teknologiske område. 

  

Vi er nødt til at udvikle større kapacitet inden for en række avancerede teknologier såsom kunstig intelligens, 

avancerede halvledere, kvanteteknologi, supercomputing, cloud- og edge computing, rumteknologier, 

cybersikkerhed, tingenes internet og genomik.   

  

Kunstig intelligens kan udgøre kernen i vores fremtidige konkurrenceevne. Hvis min udnævnelse bekræftes af 

Parlamentet, vil jeg udvikle strategien for anvendelse af kunstig intelligens, som vil fokusere på hurtig 

udbredelse af nye AI-løsninger på tværs af vores førende industrisektorer og offentlige forvaltninger. Dette vil 

fremme AI-drevet innovation og støtte udviklingen af AI-modeller og deres udbredelse på tværs af Europas 

industrisektorer såsom sundhed, energi, robotteknologi og fremstilling, rummet og forsvar samt den offentlige 

sektor. 

  

Sideløbende hermed vil jeg fremme investeringer i højtydende databehandlingskapacitet ved hjælp af initiativet 

AI-fabrikker. Med dette initiativ vil jeg sigte mod at skabe betingelserne for, at vores nystartede AI-virksomheder 

og SMV'er og det bredere økosystem kan udvikle store europæiske AI-modeller. AI-fabrikkerne vil bygge videre 

på vores eksisterende og globalt førende netværk af supercomputere. Mit mål vil være at lancere mindst fem AI-

fabrikker i Europa inden for de første 100 dage af Kommissionens mandat og fortsætte denne indsats i hele min 

mandatperiode. Endelig vil jeg som et centralt element i den bredere strategi for kunstig intelligens samarbejde 

med kommissæren med ansvar for startups, forskning og innovation om at oprette det europæiske forskningsråd 

for kunstig intelligens.  

 

Halvledere kræver ligeledes ambitiøse investeringer, og for at være mindre afhængige af eksterne aktører er vi 

nødt til at bygge fabrikker og producere dem i Europa. Forordningen om europæiske mikrochips har allerede 

tiltrukket omkring 80 mia. EUR til projekter, som er "de første af deres slags" i Europa, dvs. projekter, der opfylder 

en række betingelser for forsyningssikkerhed og giver positive afsmittende virkninger i hele EU. Europa er 

imidlertid nødt til at øge indsatsen for at nå sit mål om en markedsandel på 20 % med henblik på at positionere sig 

inden for avancerede halvlederteknologier. Mit mål vil være at hjælpe vores virksomheder med at bygge bro over 

kløften fra "laboratorie til fabrik" ved at investere i avancerede pilotproduktionslinjer, der samler forsknings- og 

industriaktører i hele forsyningskæden — lige fra materialer og udstyr til produktion og emballering. Jeg vil også 

lancere en cloudbaseret designplatform for at sikre, at vores nystartede virksomheder har alle de værktøjer, der er 

nødvendige for at designe innovative chips. Endelig vil et stærkt og afbalanceret internationalt samarbejde være 

afgørende for at tiltrække yderligere investeringer og sikre vores forsyningssikkerhed. Jeg vil sigte mod at sikre 

en effektiv gennemførelse af mikrochipforordningen for at støtte udviklingen af halvlederproceskapaciteter og -
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pilotproduktionslinjer i EU, der opfylder de specifikke krav i strategiske sektorer, herunder EU's rumflagskibe og 

EU's rum- og forsvarsindustri. 

  

Kvanteteknologien har nået et modenhedsniveau, der giver mulighed for praktisk anvendelse inden for 

databehandling, sensorer og sikker kommunikation med anvendelsesmuligheder inden for alt lige fra medicinsk 

diagnose, kommunikationsnetværk, der ikke kan hackes, og hurtig træning af store AI-modeller til superfølsomt 

sensorudstyr. Teknologien er af strategisk betydning for EU's suverænitet, konkurrenceevne og forsvarskapacitet. 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg samarbejde med medlemsstaterne og centrale aktører i industrien om at 

fremskynde udviklingen af EU's kvanteøkosystem og tiltrække investeringer til industrialisering af 

kvanteteknologien. Med henblik herpå vil jeg også arbejde med kvantechips, som er en afgørende komponent i 

kvanteteknologier og i det hurtigt voksende kvantemarked, og fremlægge en langsigtet EU-plan for kvantechips.   

 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg også fokusere på at forbedre konnektiviteten i Europa. Den er kernen i 

vores konkurrenceevne og en afgørende katalysator for ovennævnte teknologier. Konnektivitet gør det muligt for 

os at gøre meningsfuld brug af data, f.eks. til at træne AI-modeller. I den forbindelse vil jeg arbejde på at sikre, at 

tingenes internet i vid udstrækning anvendes som et vigtigt redskab til at gøre industrien og mobiliteten mere 

konkurrencedygtig i Europa. Jeg vil også sikre, at tingenes internet anvendes til gavn for miljøet, navnlig med 

henblik på ressourceeffektivitet på områder som vanddistribution og præcisionslandbrug. For at få det bedste ud 

af tingenes internet er EU nødt til fuldt ud at tage 6G til sig. 

 

Behovet for, at Europa er uafhængigt med hensyn til konnektivitet, fremgår af de stigende geopolitiske spændinger 

generelt og Ruslands angrebskrig i Ukraine i særdeleshed. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde på at 

styrke den europæiske strategiske autonomi i rummet, herunder med hensyn til de leverandører, der er kritiske for 

IRIS2-satellittjenesternes sikkerhed, integritet og modstandsdygtighed, som er afgørende for medlemsstaternes 

sikre statslige kommunikation. IRIS2 vil støtte den europæiske industris konkurrenceevne ved at udvikle 

avancerede satellitteknologier til gavn for hele sektoren, navnlig SMV'er. Dette vil gøre det muligt for Europa at 

bevare sin førerposition i rumsektoren. 

  

Ud over investeringer er en sammenhængende og komplementær gennemførelse af vores eksisterende regler 

afgørende for at skabe nye muligheder. I samarbejde med andre kommissærer vil jeg sigte mod at fremme 

overholdelsen af vores digitale regelsæt, idet der vil blive lagt særlig vægt på indvirkningen på nystartede 

virksomheder og vækstvirksomheder. 

  

Vores mål er at udvikle teknologier, der styrker menneskelige kapaciteter og lever op til europæiske værdier. Dette 

kan være en konkurrencefordel for digitale produkter og tjenester, der er "Made in EU". Vi er nødt til at investere 

i sikre, pålidelige og menneskecentrerede teknologier, der afspejler europæiske værdier og beskytter den 

europæiske sociale model og vores borgeres sikkerhed. I takt med at teknologierne fortsat er under hastig 

udvikling, er det afgørende at fastholde et stærkt fokus på det menneskecentrerede aspekt. Dette bør sammen med 

bæredygtighed og modstandsdygtighed være kernen i vores digitale innovationer og de regler, vi indfører. 

  

Jeg vil koordinere med medlemsstater og interessenter og arbejde tæt sammen med den ledende næstformand med 

ansvar for velstand og industristrategi med henblik på at fremme en strategisk tilgang til international 

standardisering for at sikre EU's konkurrenceevne, sikkerhed, strategiske autonomi og vores evne til at fremme 

EU's værdier. Dette vil jeg gøre bilateralt gennem digitale partnerskaber og multilateralt gennem G7, G20 og 

internationale organisationer såsom OECD og FN. Jeg vil arbejde aktivt sammen med ligesindede partnere om at 

fremme både EU's digitale standarder internationalt og internationale digitale standarder, der respekterer vores 

fælles værdier og interesser (f.eks. privatlivets fred, databeskyttelse eller menneskerettigheder). 

  

Jeg vil søge at fremskynde investeringer i grænseoverskridende projekter og teknologier for på tværs af 

medlemsstaterne at styrke interoperabiliteten for digitale offentlige tjenester og sikre, at de fungerer gnidningsløst 

og sikkert. Vi vil bruge instrumenter som reguleringsmæssige sandkasser og projekter med deltagelse af flere lande 

til at udvikle, afprøve og udrulle innovative løsninger i Europa og gøre de offentlige forvaltninger klar til den 

digitale tidsalder. 

  

Jeg vil samarbejde med andre kommissærer om at tiltrække udenlandske investeringer, skabe de rette 

lovgivningsmæssige rammer, prioritere udviklingen af en kvalificeret arbejdsstyrke og teknisk ekspertise, forbedre 

adgangen til privat kapital og fremme innovation.   
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At opnå teknologisk suverænitet og styrke konkurrenceevnen kræver en sammenhængende indsats i samarbejde 

med medlemsstaterne. Koordinering på EU-plan, sammenlægning af ressourcer, omfattende investeringer og en 

fælles vilje til at gøre fremskridt er afgørende. 

  

 

5. Hvad er Deres planer vedrørende digital infrastruktur og adgang til konnektivitet af høj kvalitet på tværs af 

geografiske områder? Hvordan agter De at gennemføre forslagene i hvidbogen om Europas digitale 

infrastrukturbehov? Hvad mener De om anbefalingerne i hvidbogen og Draghi-rapporten om netgebyrer? Hvilke 

foranstaltninger agter De at træffe for at forbedre gigabitkonnektiviteten, udvide udrulningen af 5G, sikre et 

fuldstændigt skift fra kobber til fiber senest i 2030 og tilskynde til investeringer fra den private sektor til 

netudvikling? Hvordan planlægger De at håndtere de energirelaterede aspekter af digital infrastruktur? Hvilke 

foranstaltninger anser De for nødvendige for at styrke cyberrobustheden og sikkerheden på alle områder i hele 

EU? Hvordan vil De forbedre sikkerheds- og forsvarsindustriens konkurrenceevne inden for rammerne af en 

europæisk forsvarsunion? 

Vi halter bagefter vores konkurrenter med hensyn til dækningen med faste og trådløse net med meget høj kapacitet. 

For at løse dette problem har vi brug for en koordineret indsats på EU-plan, herunder med hensyn til investeringer. 

Der er en særlig udfordring med "stand alone"-5G-netværksarkitektur, som er afgørende for industrielle 

anvendelser, og der er fortsat en betydelig digital kløft mellem byområder og landdistrikter i EU. Vi er nødt til at 

øge investeringerne for at nå konnektivitetsmålene for det digitale årti senest i 2030 og udvikle de netværk, som 

fremtidens digitale tjenester kræver. Hvis min udnævnelse bekræftes af Europa-Parlamentet, er mit tilsagn klart: 

jeg vil gøre mit yderste for, at EU kan nå konnektivitetsmålene for 2030 og sørge for sikker, hurtig og pålidelig 

konnektivitet som rygraden i vores økonomi og samfund.  

  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil en af mine vigtigste prioriteter være at arbejde på en forordning om digitale 

netværk for at bidrage til at fremme sikkert højhastighedsbredbånd, både fast og trådløst, og støtte 

konkurrenceevnen og prismæssigt overkommelige tjenester af høj kvalitet for forbrugerne. Dette vil følge op på 

de teknologiske tendenser og sikkerhedsaspekter, der er beskrevet i Kommissionens hvidbog "Hvordan håndterer 

vi Europas behov for digital infrastruktur?". Hvis vi baserer alle politiske valg på en solid konsekvensanalyse, bør 

den fremtidige forordning mindske den administrative byrde for operatørerne og skabe incitamenter til 

investeringer i infrastruktur og nye forretningsaktiviteter, f.eks. inden for edgecomputing. Forbrugernes interesser 

skal også forsvares, og der skal tages hensyn til medlemsstaternes individuelle situation.   

  

I overensstemmelse med anbefalingerne i Draghi-rapporten vil jeg aktivt deltage i drøftelser af, hvordan det indre 

marked for elektronisk kommunikation kan fuldføres. Jeg vil søge løsninger med henblik på en mere integreret 

forvaltning på EU-plan af frekvenser til næste generation af net. Forsinkelserne af 5G-auktioneringen har haft en 

negativ indvirkning på Europas konkurrenceevne, og vi må undgå, at dette sker igen. Der er et stigende antal 

aktører i netværksøkonomien og en livlig debat. Denne debat bør ikke begrænses til en diskussion om netgebyrer. 

Den bør handle om, hvordan forskellige aktører bidrager til et dynamisk og innovativt kommunikationsøkosystem 

baseret på lige vilkår. Der er kommet interessante forslag, herunder den tilgang, der blev foreslået i Draghis rapport 

og i hvidbogen om Europas digitale infrastrukturbehov. Den offentlige høring, der fulgte efter offentliggørelsen af 

hvidbogen, har også resulteret i et meget stort antal bidrag, som jeg vil undersøge nøje, og jeg vil gå i dialog med 

alle interessenterne. Mine vejledende principper, når jeg fremsætter forslag, vil være at beskytte EU-borgernes 

interesser og fremme konkurrenceevne og investeringer. 

 

Vi er også nødt til at gøre fremskridt med hensyn til nedlukningen af kobbernettet. Dette vil udgøre et incitament 

til at udbrede fibernet og sikre, at der er flere ressourcer til rådighed til udrulningen af 5G. Det vil være i 

overensstemmelse med målene for det digitale årti for 2030, navnlig gigabitkonnektivitet for alle, og bidrage til at 

opfylde langsigtede bæredygtighedsmål, idet fibernet er mindre energiintensivt og gør det muligt at udbrede mere 

effektive og grønnere tjenester. Der skal dog indføres foranstaltninger med henblik på at sikre, at sårbare 

slutbrugere forbliver forbundet. 

  

Jeg vil også have særligt fokus på at undersøge, hvordan man kan tilskynde til forskning i digitale 

lavenergiinfrastrukturløsninger, herunder til køling, energieffektive processorer og bæredygtig netinfrastruktur. 

AI-løsninger kan være et stort aktiv med hensyn til at opnå en mere energieffektiv IKT-sektor. I 2022 vedtog 

Kommissionen en handlingsplan for digitalisering af energisystemet, som er fuldt gennemført og har været en 

betydelig succes. Kommissionen har f.eks. indført en ordning, hvor datacentre skal angive deres energi- og 

vandforbrug. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg støtte kommissæren med ansvar for energi og boliger i 

bestræbelserne på at etablere et vurderings- og mærkningssystem for datacentre samt indføre minimumsstandarder 
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for nye datacentres ydeevne. Vi vil også samarbejde om at forbedre integrationen af datacentre i energisystemet 

med fokus på genbrug af varme og levering af fleksibilitetstjenester til elnettet. 

  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg også arbejde hen imod at udarbejde en adfærdskodeks for 

telekommunikationsnets bæredygtighed, og jeg vil hjælpe mine kolleger med at udvikle en 

energimærkningsordning for computere og revidere kravene til miljøvenligt design af computere og servere. 

Med hensyn til cybersikkerhed, som er kernen i den bredere sikkerhedsportefølje, vil jeg sigte mod at fremme en 

dagsorden, der omfatter hele samfundet, og hvor cybersikkerhed som standard indgår i løsningerne. Jeg vil 

fokusere på gennemførelsen og håndhævelsen af de nye love om både cybersikkerhed for kritiske enheder (NIS 2) 

og produktsikkerhed (forordningen om cyberrobusthed) på en innovations- og erhvervsvenlig måde. Jeg vil 

samarbejde med myndighederne og industrien om at øge modenheden af cybersikkerhedsløsningerne og investere 

i at styrke detektions- og reaktionskapaciteten. Vi er nødt til at gøre en samordnet og beslutsom indsats mod 

cyberkriminelle og ransomwarebander. 

  

Forordningen om cyberrobusthed vil være en global game changer for cybersikkerheden og vil i væsentlig grad 

mindske de sårbarheder i forbundne produkter, der udnyttes af ondsindede aktører til spionage-, forberedelses- og 

afbrydelsesformål. Jeg vil fortsat fremme vores vision for kritiske enheder og produktsikkerhed i og uden for 

Europa og arbejde på at udvikle en global førerposition inden for cybersikkerhedsstandarder. 

  

Hvis min udnævnelse bekræftes af Parlamentet, vil jeg sigte mod at forenkle og udvide de vigtigste europæiske 

cybersikkerhedsinfrastrukturer og -kapaciteter med henblik på at styrke situationsbevidstheden og 

indsatskapaciteten. Jeg vil gøre dette med et stærkt fokus på produkter med dobbelt anvendelse og civilt-militært 

samarbejde, og navnlig sikkerhedsspørgsmål i vores forsyningskæder, og starte med en passende 

certificeringsramme. Vi er nødt til at sikre, at den hurtige teknologiske udvikling i cyberspace håndteres hurtigt af 

forsvarssektoren på grundlag af køreplanen for kritiske cyberteknologier, der i øjeblikket er under udvikling. Jeg 

vil i erkendelse af, at de fleste cybersikkerhedsinnovationer i EU udvikles af nystartede virksomheder og små 

virksomheder, gerne arbejde hen imod et miljø, hvor iværksættere og innovatorer kan udvikle og markedsføre 

hårdt tiltrængte cyberforsvarsværktøjer. Jeg vil også udvikle et integreret innovationsspor for europæiske 

nystartede virksomheder på cyberområdet for at støtte deres udvikling og fremme et dynamisk og disruptivt civilt-

militært cyberøkosystem.   

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg fortsætte bestræbelserne på at opgradere eksisterende og skabe nye sikre 

transeuropæiske net, der forbinder medlemsstaterne, EU-institutionernes agenturer og organer og andre 

interessenter og dermed øger interoperabiliteten og cyberrobustheden i digitale grænseoverskridende interaktioner 

for den europæiske offentlige sektor. 

Med hensyn til operations- og trusselsdetektion vil jeg bygge videre på det civile cybersikkerhedsvarslingssystem, 

der skal opbygges i henhold til forordningen om cybersolidaritet. Med den AI-drevne EU-infrastruktur for 

cyberknudepunkter kan vi forbedre Europas evne til at opfange svage signaler om angreb for at styrke beredskabet 

i vores civile eller forsvarskritiske infrastrukturer. Dette bør forfølges sideløbende med kommissæren med ansvar 

for forsvar og rummets samarbejde med medlemsstaterne med henblik på cyberforsvar. 

  

Undersøiske kabelinfrastrukturer tegner sig for 99 % af den interkontinentale trafik og er afgørende for Europas 

sikkerhed og globale konkurrenceevne. Jeg vil samarbejde med medlemsstaterne om at identificere risici og mulige 

afbødende foranstaltninger, herunder standarder, og fortsætte med at støtte udrulningen af undersøiske kabler. 

  

Med hensyn til at forbedre sikkerheds- og forsvarsindustriens konkurrenceevne kræver opnåelse af et europæisk 

forsvarsindustrielt beredskab øgede investeringer i vores industrigrundlag, forskning og udvikling samt mere 

samarbejde og langsigtet engagement. Som fremhævet i strategien for den europæiske forsvarsindustri har vi i 

årtier underinvesteret i vores forsvarsindustrielle udstyr. Mere end halvdelen af vores indkøb af forsvarsmateriel 

kommer fra ikkeeuropæiske leverandører af forsvarsmateriel, og handelen inden for EU er kun steget marginalt i 

forhold til den betydelige vækst på EU's forsvarsmarked. Strategien for den europæiske forsvarsindustri og 

programmet for den europæiske forsvarsindustri, der supplerer Den Europæiske Forsvarsfond, indeholder forslag 

om en række incitamenter til at vende disse tendenser og arbejder hen imod gennemførelsen af et ægte indre 

marked for forsvar. Disse foranstaltninger baner vejen for den europæiske forsvarsunion. Medlemsstaterne er nødt 

til at arbejde mere sammen og investere mere, også i fællesskab, i den europæiske industri. Vi er også nødt til at 

identificere de resterende hindringer for grænseoverskridende samarbejde og dermed både fremme den europæiske 

forsvarsteknologiske og -industrielle bases konkurrenceevne og dække medlemsstaternes væbnede styrkers behov. 
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Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg sammen med unionens højtstående repræsentant for udenrigsanliggender 

og sikkerhedspolitik og næstformand for Kommissionen samt kommissæren med ansvar for forsvar og rummet 

lede arbejdet med at styrke vores forsvarsindustrielle konkurrenceevne inden for rammerne af en europæisk 

forsvarsunion.  

 

Spørgsmål fra Udvalget om det Indre Marked og Forbrugerbeskyttelse 

6. Kunstig intelligens, EU's forordning om cloud- og AI-udvikling 

Hvad vil være de vigtigste principper og mål i det bebudede forslag til en ny EU-forordning om cloud- og AI-

udvikling og hvordan agter Kommissionen at nå disse mål? Hvordan vil Kommissionen tilpasse det strategiske 

mål om at fremme AI-innovation og -konkurrenceevne til behovet for at sikre troværdigheden og sikkerheden af 

AI til gavn for forbrugere og virksomheder? Hvordan agter De at fremme en harmoniseret anvendelse af EU's 

digitale normer og standarder på det indre marked og internationalt og sikre, at EU er førende på verdensplan 

inden for digital forvaltning? 

I øjeblikket anvender kun 8 % af EU's virksomheder kunstig intelligens, kun 33 % af vore virksomheder anvender 

cloud, og datacenterarealet i Europa er en tredjedel af arealet i USA. Dette fører til en enorm produktivitetskløft 

for EU, fordi vores industri har brug for computerkraft for at kunne innovere, navnlig inden for kunstig intelligens. 

Når AI-modeller er blevet trænet (ved hjælp af supercomputere), er konventionel cloudinfrastruktur afgørende for 

at tilpasse dem til specifikke anvendelsestilfælde. Det europæiske cloudmarked domineres imidlertid af en 

håndfuld hyperskalaudbydere, der ofte er beliggende i udlandet, og som også er centrale aktører på det spirende 

AI-marked takket være deres massive infrastruktur og dominerende AI-softwareværktøjer.   

  

For at imødegå denne industrielle udfordring vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes, udarbejde en forordning 

om udvikling af kunstig intelligens og cloud på grundlag af en omfattende konsekvensanalyse, der inddrager 

alle relevante interessenter. Dette bør være en del af en bredere strategi. Sammen med forordningen om AI-

fabrikker vil den tilføre Europas AI-innovatorer hårdt tiltrængt computerkraft. De øvrige komponenter i strategien 

vil være strategien for anvendelse af kunstig intelligens med henblik på at fremskynde den AI-drevne omstilling 

af Europas industrisektorer og leveringen af offentlige tjenester og forordningen om digitale netværk med 

henblik på at integrere de nyeste digitale konnektivitetsløsninger optimalt i det overordnede økosystem. 

  

Forordningen om udvikling af kunstig intelligens og cloud bør efter min opfattelse kopiere ambitionerne i EU's 

mikrochipforordning. Ligesom mikrochipforordningen omhandlede FoI, investeringer i produktionsanlæg i 

Europa og forsyningssikkerhed for mikrochips, bør forordningen om udvikling af kunstig intelligens og cloud 

handle om, hvordan man kan opretholde et dynamisk økosystem af AI-uddannelsesmodeller og tiltrække 

investeringer i den computerinfrastruktur og datalagringskapacitet i Europa, som bør være tilgængelig for alle 

nystartede virksomheder, SMV'er og andre industrielle aktører. 

  

Det første mål med forordningen om udvikling af kunstig intelligens og cloud vil være at fremme udviklingen 

af energieffektive computerarkitekturer og banebrydende løsninger for at minimere brugen af naturressourcer. 

Bæredygtige teknologier til cloud- og datacentre er en nødvendighed for Europa og en potentiel kilde til 

konkurrencefordele. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg også fremme anvendelsen af samarbejdsbaserede AI-

træningsmodeller, der involverer centrale interessenter i strategiske industrisektorer, navnlig på det 

prækonkurrentielle stade. Mange flere europæiske aktører bør træde ind på markedet. 

  

For det andet bør forordningen prioritere store investeringer i cloud- og AI-faciliteter, som kan betragtes som 

"pioneranlæg", f.eks. med hensyn til bæredygtighed og innovative former for cloud computing såsom telco-edge 

cloud. Det er også vigtigt at se skyen som et ægte infrastrukturkontinuum, hvor centraliserede traditionelle 

cloudinfrastrukturer er indbyrdes forbundet med vores netværk af supercomputere og suppleres med distribuerede 

edge-knudepunkter og telekommunikationsinfrastruktur. 

  

For det tredje er vi nødt til at adressere både forsyningssikkerheden og cybersikkerheden i forbindelse med 

cloudtjenester. Samlet set overdrager vi en stor del af vores data til skyen. Applikationer, der kører på cloud-

infrastrukturer, udgør ofte et adgangspunkt til virksomheders IT-systemer og -data. Derfor vil jeg, hvis min 

udnævnelse bekræftes, sikre, at cloudtjenester, der udbydes i Europa, opfylder et højt cybersikkerhedsniveau. 

Vores borgere og virksomheder bør kunne stole på, at deres data er sikre, når de lagres i skyen.  
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For så vidt angår tilpasning af AI-drevet innovation til AI'ens pålidelighed og sikkerhed er dette ikke en 

selvmodsigelse: tillid og ekspertise inden for kunstig intelligens er to sider af samme sag.  AI-forordningen indfører 

beskyttelsesmekanismer for at sikre, at kunstig intelligens i Europa er menneskecentreret, pålidelig og sikker. 

Samtidig følger den en målrettet risikobaseret tilgang og skaber et klart sæt regler på tværs af medlemsstaterne. 

Ved at tilbyde undtagelser for forsknings- og støtteværktøjer såsom reguleringsmæssige sandkasser giver den plads 

til innovation inden for kunstig intelligens. Jeg vil prioritere en rettidig og forudsigelig gennemførelse, så AI-

forordningen kan opfylde disse to mål.  

  

EU har gode forudsætninger for at føre an inden for global digital forvaltning, da vi var de første globalt til at 

vedtage et omfattende regelsæt, ikke kun for kunstig intelligens, men også for digitale tjenester og platforme. Hvis 

min udnævnelse bekræftes, agter jeg fortsat aktivt at promovere EU's tilgang til menneskecentreret og pålidelig 

kunstig intelligens og slå til lyd for ansvarlig forvaltning af kunstig intelligens i globale fora og i bilaterale 

partnerskaber med centrale internationale partnere.  Jeg mener, at EU fortsat bør spille en ledende rolle i den 

globale forvaltning af det digitale område og promovere vores menneskecentrerede vision og fælles europæiske 

værdier, som vores regler er baseret på, på globalt plan. 

For at opnå resultater på dette område vil jeg søge yderligere at styrke koordineringen mellem EU's medlemsstater 

i FN, i Internet Governance Forum samt med andre relevante internationale fora og tekniske organisationer såsom 

Internet Corporation for Assigned Names and Numbers. 

Endelig har vi ingen tid at spilde med hensyn til at fastsætte standarder. Europæiske og ikke-europæiske 

virksomheder, der vil operere på det indre marked i henhold til de nye retlige bestemmelser i AI-forordningen, vil 

have behov for tekniske standarder. Jeg vil nøje vurdere, hvordan Kommissionen kan levere disse, helst inden for 

rammerne af det eksisterende standardiseringssystem. Når først vi har tekniske standarder til støtte for AI-

forordningen, er jeg også overbevist om, at dette vil forme den digitale forvaltning på globalt plan. 

7. Forordningen om digitale tjenester og forordningen om digitale markeder og onlineplatformes negative 

indvirkninger 

Hvilke er Deres håndhævelsesprioriteter for forordningen om digitale tjenester og forordningen om digitale 

markeder, og hvordan vil De sikre effektive, gennemsigtige og hurtige håndhævelsesmekanismer? Hvordan vil 

Kommissionen imødekomme opfordringen til at forenkle og mindske den administrative byrde? Vil Kommissionen 

kunne afsætte tilstrækkelige ressourcer til håndhævelse? Hvordan planlægger De at bekæmpe skadelig praksis 

online såsom mørke mønstre eller afhængighedsskabende design, som påvirker enkeltpersoner, navnlig børn og 

mindreårige, og deres mentale sundhed? Hvilke konkrete foranstaltninger vil De træffe for at bekæmpe 

cybermobning? 

Forordningen om digitale tjenester og forordningen om digitale markeder er effektive nye instrumenter til 

regulering af platforme. Efter det første år med håndhævelse af dem er jeg af den opfattelse, at de fungerer relativt 

gnidningsløst, at arbejdet med den nødvendige afledte lovgivning skrider godt frem, at de nødvendige teams er på 

plads, og at adskillige undersøgelser er i gang eller allerede har ført til afgørelser, der har indvirkning på, hvordan 

onlineplatforme opererer i EU. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg bygge videre på dette og sikre, at 

Kommissionen udvikler sig til en første reguleringsmyndighed på dette område, som lytter omhyggeligt og handler 

hurtigt i overensstemmelse med vores regler med fuld respekt for retten til en retfærdig rettergang og på en måde, 

som er gennemsigtig for alle interessenter. 

  

Med hensyn til håndhævelsen af forordningen om digitale tjenester vil jeg fokusere på fire områder: 1) beskyttelse 

af mindreårige online 2) e-handel og varer på onlinemarkedspladser, der ikke er i overensstemmelse med reglerne 

3) ulovligt onlineindhold, herunder algoritmisk forstærkning af sådant indhold og 4) det bredere spørgsmål om 

informationsintegritet i forbindelse med valg og sikring af synergier med det nye demokratiskjold. 

  

For så vidt angår forordningen om digitale markeder, der har til formål at sikre lige vilkår og fair konkurrence, vil 

jeg prioritere tre vigtige dimensioner i tæt samarbejde med den ledende næstformand med ansvar for en ren, 

retfærdig og konkurrencedygtig omstilling: 1) at åbne lukkede økosystemer, det være sig i operativsystemer, 

webbrowsere eller onlinemarkedspladser 2) at give forbrugerne valgmuligheder og mulighed for at tage kontrollen 

tilbage i et miljø, hvor de føler, at store digitale virksomheder har meget magt, og 3) at sikre, at data tilhører dem, 

der genererer dem, og ikke dem, der bedst kan udnytte dem.   
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Hvis min udnævnelse bekræftes, vil min tilgang til håndhævelse af forordningen om digitale tjenester og 

forordningen om digitale markeder være stringent, evidensbaseret og beslutsom. Jeg vil anvende alle de 

håndhævelsesbeføjelser, som samlovgiverne tillægger Kommissionen. Når en overtrædelse udgør en umiddelbar 

fare for vores borgere, vil jeg ikke tøve med at træffe effektive foranstaltninger. Jeg vil også samarbejde med 

civilsamfundet, forskere og whistleblowere. Der er dokumentation for, at en seriøs dialog mellem regulerede 

virksomheder og håndhævende myndigheder i nogle tilfælde kan føre til hurtige og effektive resultater. 

Onlineplatforme skal følge EU-lovgivningen — uden brug af forsinkelsestaktikker. Hvis min udnævnelse 

bekræftes, er jeg fast besluttet på at indgå i en åben og systematisk dialog med Europa-Parlamentet, navnlig 

gennem de veletablerede arbejdsgrupper om gennemførelsen af forordningen om digitale tjenester og forordningen 

om digitale markeder samt med de relevante udvalg.  

  

For at sikre, at Kommissionen er en effektiv og troværdig tilsynsmyndighed, vil jeg søge at sørge for, at der afsættes 

tilstrækkelige ressourcer hertil ved at trække på de gebyrer, der opkræves i henhold til forordningen om digitale 

tjenester. 

  

Hvis min udnævnelse bekræftes af Europa-Parlamentet, vil jeg arbejde tæt sammen med de ansvarlige 

kommissærer om mørke mønstre, afhængighedsskabende design og andre negative virkninger af sociale medier, 

navnlig for mindreårige. Forordningen om digitale tjenester er et effektivt juridisk redskab til at løse disse 

problemer her og nu for erhvervsdrivende, der falder ind under dens anvendelsesområde. Den nylige 

håndhævelsessucces mod TikTok Lite for dets formodede afhængighedsskabende design er et godt eksempel på, 

hvad forordningen om digitale tjenester på rekordtid kan levere til hele EU. EU, virksomheder og eksperter skal 

samarbejde om at sikre, at virksomheder på de sociale medier anvender en "safety-first" -tilgang, der gør det muligt 

for alle brugere at færdes sikkert online. De nyligt indledte undersøgelser af TikTok, X, Facebook og Instagram 

vedrørende afhængighedsskabende design, mørke mønstre og beskyttelse af mindreårige skal fortsættes med stor 

energi for at skabe reelle og hurtige forandringer og bør danne grundlag for det fremtidige arbejde med de sociale 

mediers indvirkning på mindreårige. Hvis der fremkommer dokumentation for systemisk skade i andre udpegede 

tjenester, bør Kommissionen træffe afgørende håndhævelsesforanstaltninger. Jeg vil også samarbejde med 

kommissæren med ansvar for demokrati, retlige anliggender og retsstatsprincippet om en forordning om digital 

retfærdighed for at sikre, at praksis såsom mørke mønstre, afhængighedsskabende design og onlineprofilering 

håndteres på passende vis. 

  

Beskyttelse af mindreårige er en topprioritet for mig. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde tæt sammen 

med de retshåndhævende myndigheder om at indsamle det nødvendige bevismateriale. Jeg vil også stå i spidsen 

for arbejdet med retningslinjer for beskyttelse af mindreårige i henhold til forordningen om digitale tjenester med 

henblik på at færdiggøre dem inden sommeren 2025. Retningslinjerne bør fastsætte, hvordan onlineplatforme skal 

sikre en høj grad af privatliv og sikkerhed for mindreårige i overensstemmelse med reglerne i forordningen om 

digitale tjenester. De bør ledsages af indførelsen af et alderskontrolsystem til beskyttelse af privatlivets fred. 

  

Jeg vil også bidrage til den EU-dækkende undersøgelse af de sociale mediers indvirkning på trivsel og mental 

sundhed, der styres af kommissæren med ansvar for sundhed og dyrevelfærd. Undersøgelsen bør bygge på 

samarbejde med børn og lærere og viden fra eksperter på højeste niveau fra hele EU, så vi sammen opbygger det 

sikre og sunde digitale miljø, som vores børn fortjener. 

  

Med hensyn til handlingsplanen mod cybermobning, der bebudes i de politiske retningslinjer, vil jeg bidrage til 

det arbejde, der udføres af kommissæren med ansvar for intergenerationel retfærdighed, ungdom, kultur og idræt, 

for at sikre, at den indeholder de foranstaltninger, der er nødvendige. Strategien for et bedre internet for børn (BIK 

+), der blev vedtaget i 2022, kan udgøre et værdifuldt grundlag for handlingsplanen. Jeg vil også opfordre 

medlemsstaterne til at udpege pålidelige indberettere, jf. forordningen om digitale tjenester, som har vist deres 

værd i forbindelse med beskyttelse af mindreårige samt bekæmpelse af cybermobning. 

  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg være fast besluttet på at sikre, at Kommissionen opnår resultater med 

hensyn til forenkling og mindsker den administrative byrde på dette område. Dette er en del af missionen for alle 

medlemmer af det nye kommissærkollegium, og det er nødvendigt for at forbedre kvaliteten af lovgivningen og 

sikre fuld gennemførelse. Jeg har hørt opfordringerne fra vores SMV'er og virksomheder tydeligt, og jeg vil sigte 

mod at forenkle vores digitale regelsæt på alle de områder, hvor vi identificerer muligheder herfor. Jeg vil nøje se 

på, om det er muligt at forenkle lovgivningen, når forordningen om digitale tjenester evalueres i november 2025 

og når retsakten om digitale markeder evalueres i maj 2026. Enhver ny lovgivning på dette område skal være klar 

og må ikke skabe unødvendige byrder. Jeg vil også sikre, at de nationale love ikke skaber yderligere bureaukrati 

og overregulerer disse værktøjer, som har fuld harmoniseringseffekt. Jeg vil være særlig opmærksom på digitale 

regelsæts indvirkning på nystartede virksomheder og vækstvirksomheder og sikre, at det gennemføres på en måde, 
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der hjælper vores økonomi med at trives. Jeg vil også se på alle mulige digitaliseringsværktøjer for at gøre det 

lettere for erhvervslivet at overholde EU-reglerne.  

 

8. E-handelsplatforme 

Europa-Kommissionens formand, Ursula von den Leyen, gav Dem til opgave at lede arbejdet med at håndtere 

udfordringerne med e-handelsplatforme, navnlig fra tredjelande, for at sikre, at forbrugere og virksomheder nyder 

godt af lige vilkår baseret på effektive told-, skatte-, sikkerheds- og bæredygtighedsregler. Hvordan agter De at 

nå disse mål, og hvad har De specifikt identificeret som de vigtigste spørgsmål, og hvilke værktøjer og 

foranstaltninger har De til at håndtere dem, navnlig når de vigtigste aktører er etableret i tredjelande? Hvordan 

vil dette bidrage til at forbedre det indre markeds funktion og beskyttelsen af EU's forbrugernes rettigheder? 

Hvordan agter De at samarbejde om denne opgave med andre medlemmer af kommisærkollegiet og med 

håndhævelsesmyndigheder i medlemsstaterne? 

Vi er nødt til at reagere på de sundheds- og sikkerhedsrisici og miljøskader, der forårsages af, at milliarder af 

småpakker sendes direkte til forbrugerne i EU via onlineplatforme for e-handel fra tredjelande, og sådanne 

produkters hyppige manglende overholdelse af EU-reglerne, navnlig med hensyn til ægthed og sikkerhed. De 

politiske retningslinjer omfatter et klart tilsagn om at tackle udfordringerne med e-handelsplatforme. Hvis min 

udnævnelse bekræftes, vil jeg føre an i arbejdet med at omsætte dette i praksis ved at anlægge en holistisk tilgang, 

hvor der ses på effektiv told-, skatte- og sikkerhedskontrol og anden overvågning, bæredygtighedsstandarder, 

forbedring af sikkerheden og overholdelsen af reglerne for produkter, der sælges online af sælgere fra tredjelande, 

støtte til effektiv og koordineret håndhævelse og sikring af fair konkurrence og lige vilkår. EU bør gøre fuld brug 

af den værktøjskasse, der er til rådighed, til at tackle udfordringerne vedrørende e-handelsplatforme. 

  

Gennemførelsen af forordningen om digitale tjenester, markedsovervågningsforordningen og forordningen om 

produktsikkerhed i almindelighed spiller en afgørende rolle med hensyn til at sikre, at produkter, der udbydes til 

salg til europæiske forbrugere online, overholder alle gældende EU-regler. En kontant og effektiv håndhævelse 

over for aktører, der ikke overholder reglerne, er afgørende, og i henhold til forordningen om digitale tjenester 

risikerer virksomheder bøder på op til 6 % af deres globale omsætning. Onlinemarkedspladser og 

forbrugerbeskyttelse online er en af prioriteterne i forordningen om digitale tjenester. Kommissionen indsamler i 

øjeblikket dokumentation for systemiske problemer på onlinemarkedspladser og er allerede i færd med at 

undersøge en række e-handelsplatforme, der falder ind under dens ansvarsområde, herunder angående mistanke 

vedrørende useriøse firmaer og risikoen for udbredelse af ulovlige produkter med negative konsekvenser for 

forbrugerne. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg følge eftertrykkeligt og hurtigt op på dette.   

 

En god håndhævelse skal støttes af civilsamfundet og navnlig af forbrugerorganisationer og NGO'er. EU bør have 

nultolerance over for useriøse firmaer, der sælger usikre produkter og for produkter fremstillet ved tvangsarbejde. 

  

At identificere produkter, der er usikre eller ikke overholder reglerne, og forhindre dem i at komme ind på det 

indre marked kræver også øget samarbejde mellem toldmyndighederne og markedsovervågningsmyndighederne. 

Jeg vil sikre, at Kommissionen støtter dette som led i sit fortsatte samarbejde med de nationale myndigheder for 

at sikre, at håndhævelsen på EU-plan og nationalt plan hænger ordentligt sammen. Takket være de omfattende 

gennemsigtigheds- og oplysningsforpligtelser, der er fastsat i retsakten om digitale tjenester hvad angår 

identifikation af erhvervsdrivende, og de supplerende nye sporbarhedsregler i henhold til forordningen om 

produktsikkerhed i almindelighed kan forskellige myndigheder nu se, hvem der står bag salget af et bestemt 

produkt online. Denne og andre typer oplysninger skal anvendes til at sikre en effektiv og koordineret 

håndhævelse. De nationale markedsovervågningsmyndigheder bør også støttes i tilrettelæggelsen af fælles 

prøveudtagnings- og prøvningsaktiviteter samt produktsikkerhedsundersøgelser for at kontrollere og forbedre e-

handelsaktørernes overholdelse af reglerne. 

  

Jeg vil arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for demokrati, retlige anliggender og retsstatsprincippet 

for at sikre, at de europæiske forbrugere kan drage fordel af de muligheder, som digitale teknologier, der er 

beskyttet mod uetisk praksis, tilbyder takket være en effektiv ramme for håndhævelse af forbrugerlovgivningen, 

herunder over for erhvervsdrivende, der er etableret uden for Unionen.   

  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg sikre, at vores arbejde med e-handel også bygger på den foreslåede 

toldreform. Mængden af pakker til en værdi af op til 150 EUR, som i øjeblikket er fritaget for betaling af told, og 

som er afsendt direkte fra tredjelande, er firedoblet over de seneste fire år. Der forventes 4 mia. pakker i løbet af 

2024, og myndighederne i kun syv medlemsstater (Nederlandene, Belgien, Frankrig, Ungarn, Italien, Spanien og 
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Tyskland) er ansvarlige for at føre tilsyn med over 90 % af denne import til EU. De nuværende toldprocesser og -

værktøjer er ikke længere egnede til formålet. Den ambitiøse EU-toldreform, der blev foreslået i 2023, vil afskaffe 

tærsklen for toldfritagelse på 150 EUR og medføre en strukturel styrkelse af kontrolkapaciteten ved at muliggøre 

en risikostyring på EU-plan i den nye EU-toldmyndighed og dens EU-tolddatacenter. Reformen vil i væsentlig 

grad forbedre EU's kapacitet til at reagere på trusler fra ulovlig e-handelstrafik, der ikke overholder reglerne, og 

jeg vil samarbejde med kommissæren med ansvar for handel og økonomisk sikkerhed om en hurtig vedtagelse 

heraf. Hvis forretningsmodellen anses for at udnytte de strukturelle vanskeligheder, der er forbundet med at 

gennemføre tilstrækkelige overensstemmelseskontroller af de meget store mængder af varer, der pakkes 

individuelt og sendes fra udlandet, bør vi også være åbne for andre foranstaltninger. 

  

Jeg vil også arbejde på at sikre, at mindre onlinemarkedspladser i EU kan vokse og konkurrere med markedspladser 

uden for EU. Dette kan kun ske gennem en fælles indsats, og en styrket tværfaglig tilgang i Kommissionen vil 

bidrage til at identificere og gennemføre de bedste løsninger på denne udfordring.  

 

Spørgsmål fra Udenrigsudvalget/Spørgsmål fra Underudvalget om Sikkerhed og Forsvar 

9. EU står over for de mest komplekse trusler siden afslutningen af den kolde krig og et forværret sikkerhedsmiljø 

med trusler fra lande både uden for og inden for Unionen. De har fået til opgave at samarbejde med kommissæren 

med ansvar for forsvar og rummet og næstformanden for Kommissionen/Unionens højtstående repræsentant for 

udenrigsanliggender og sikkerhedspolitik (NF/HR) om at vække forsvarsunionen til live og fremme 

konsolideringen af vores forsvarsindustri samt mindske fragmentering, overlapning og ineffektivitet. Et centralt 

element i dette vil være at udnytte nye og innovative teknologier med henblik på at sikre, at vi har et 

forsvarsteknologisk forspring. Hvordan agter De som ledende næstformand at støtte innovation og digital 

udvikling i forsvarsindustrien samt dens potentiale for dobbelt anvendelse og civil-militære potentiale samt sikre, 

at bestræbelserne på at regulere teknologier med dobbelt anvendelse såsom AI ikke halter bagefter den hurtige 

udvikling inden for militære anvendelser, både inden for og uden for EU's grænser? Hvordan planlægger De 

desuden at samarbejde med medlemsstaterne, NF/HR og internationale partnere om at etablere 

forvaltningsrammer for ansvarlig udvikling og anvendelse af teknologier med dobbelt anvendelse, herunder 

militær anvendelse af AI, der sikrer meningsfuld menneskelig kontrol? Hvordan agter De at øge sikkerheden i 

forbindelse med kritisk infrastruktur i EU? 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg sammen med næstformanden for Kommissionen og den højtstående 

repræsentant for udenrigsanliggender og sikkerhedspolitik og kommissæren med ansvar for forsvar og rummet 

styre arbejdet med at bringe den europæiske forsvarsunion til verden på en måde, der styrker vores sikkerheds- 

og afskrækkelseskapacitet og fremmer vores industrielle konkurrenceevne. 

Innovation er afgørende for at sikre de nyeste forsvarskapaciteter og minimere den strategiske afhængighed, 

navnlig hvad angår digitale komponenter og AI-komponenter. Jeg vil sætte skub i vores ambition om at fremme 

innovation på forsvarsområdet både med henblik på vores industris konkurrenceevne og medlemsstaternes 

væbnede styrkers teknologiske overlegenhed. Den Europæiske Forsvarsfond har lanceret nye initiativer til at 

integrere civile teknologier i forsvarssystemer og støtte nystartede virksomheder og små virksomheder. Med 

lanceringen af den europæiske forsvarsinnovationsordning sigter EU mod at investere 1,5 mia. EUR inden 2027 

og tilvejebringe hårdt tiltrængt finansiering til innovation på forsvarsområdet. Vi er imidlertid nødt til at frigøre 

kapital og potentiale ved at revidere vores lovgivningsmæssige rammer med henblik på at fjerne restriktive 

hindringer for investeringer i innovation. 

  

Kommissionen og Den Europæiske Investeringsfond er gået sammen om at oprette egenkapitalfaciliteten på 

forsvarsområdet, som har til formål at tilskynde til udvikling af et økosystem af private fonde, der investerer i 

innovation på forsvarsområdet. Små deep tech-virksomheder kan have en reel innovativ virkning på slagmarken, 

men de er fortsat underfinansierede og har vanskeligt ved at finansiere deres vækst og komme ind i 

forsvarsforsyningskæderne. Europa har ikke råd til at støtte F&U-projekter og samtidig forhindre virksomhederne 

i at opdyrke den virksomhed, som projektresultaterne resulterer i. 

  

Konkret vil jeg 1) støtte opskaleringen af nye og disruptive teknologier med dobbelt anvendelse og civil-militært 

potentiale, 2) søge nye måder at finansiere innovation og nystartede virksomheder på, 3) fremme 

forskningssikkerhedsforanstaltninger og 4) fjerne unødvendige reguleringsmæssige hindringer. Overordnet set vil 

mine mål være mere fleksible, hurtigere og mere strømlinede finansieringscyklusser med lavere hindringer for 

grænseoverskridende samarbejde og bedre forbindelse til militære slutbrugere og investorer. 
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De eksisterende forskningsprogrammer har historisk set udelukkende fokuseret på enten "civile" eller 

"forsvarsrelaterede" anvendelser. De fleste af morgendagens kritiske teknologier har imidlertid dobbelt 

anvendelse. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg samarbejde med de andre involverede kommissærer om at 

udnytte EU's potentiale inden for dobbelt anvendelse og det civil-militære område. Dette vil bygge på resultaterne 

af den hvidbog, der blev fremlagt i januar 2024, med muligheder for at støtte forskning og udvikling inden for 

teknologier med dobbelt anvendelse. Synergier kan også medføre fordele for civile anvendelser. Jeg vil samarbejde 

med EIB-Gruppen om at bringe vores arbejde i overensstemmelse med dens programmer vedrørende dobbelt 

anvendelse og om at mindske risikoen for investeringer, der tager sigte på udvikling inden for dobbelt anvendelse 

og forsvar. Jeg vil også sigte mod yderligere at udvide vores samarbejde med NATO's innovationsværktøjer. 

Den seneste udvikling inden for kunstig intelligens har fremhævet teknologiens betydelige potentiale til at øge 

forsvarskapaciteten, herunder forbedre ydeevnen, fjerne mennesker fra miljøer med høj risiko, reducere 

kapacitetsomkostningerne og opnå asymmetriske fordele. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg sikre, at vi for 

at mindske vores afhængighed og afhjælpe den eksisterende mangel på AI-udvikling på forsvarsområdet fortsat 

træffer foranstaltninger gennem Den Europæiske Forsvarsfond og fremmer europæisk samarbejde og investeringer 

i kunstig intelligens på forsvarsområdet i samarbejde med medlemsstaterne og relevante interessenter.  

 

Med hensyn til teknologier med dobbelt anvendelse såsom kunstig intelligens indeholder AI-forordningen allerede 

mekanismer til udvikling af pålidelige teknologier. Desuden vil jeg samarbejde med den højtstående 

repræsentant/næstformanden i alle relevante internationale fora om at nå frem til bindende aftaler om meningsfuld 

menneskelig kontrol med kritiske funktioner i systemer, der anvendes på forsvarsområdet. EU-finansiering til 

forsvarsindustrien vil ikke støtte udviklingen af autonome dødbringende systemer, som ikke indebærer et 

betydeligt menneskeligt tilsyn i forbindelse med udvælgelse af og angreb mod menneskelige mål. Kunstig 

intelligens kan imidlertid yde værdifuld støtte til beslutningstagningen i forbindelse med analyse af og reaktion på 

komplekse kampsituationer samt understøtte defensive teknologier såsom systemer for tidlig varsling og 

modforanstaltninger. I denne proces vil jeg arbejde tæt sammen med Europa-Parlamentet og inddrage alle 

relevante interessenter.  

  

Jeg er fast besluttet på at øge sikkerheden for og modstandsdygtigheden af kritisk infrastruktur samt for enheder, 

der driver denne type infrastruktur i hele EU. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg samarbejde med alle 

relevante interessenter, der arbejder med den fysiske sikkerhed og cybersikkerheden i vores kritiske infrastruktur. 

I tæt samarbejde med kommissæren med ansvar for indre anliggender og migration vil jeg fokusere på at sikre en 

fuldstændig og rettidig gennemførelse af NIS2- og CER-direktiverne. Den kombinerede anvendelse af de to 

direktiver vil gøre det muligt for os at tackle både cybertrusler og fysiske trusler på en mere integreret og holistisk 

måde. Min prioritet i denne henseende vil være at følge op på resultaterne af stresstestene af kritisk 

energiinfrastruktur og den koordinerede EU-cyberrisikovurdering af elsektoren samt cyberrisikovurderingen af 

vindkraft. Dette vil være mit udgangspunkt for yderligere at vurdere supplerende løsninger, f.eks. med henblik på 

at styrke beskyttelsen af infrastruktur til undersøisk energi eller styrke sikker udveksling af følsomme oplysninger 

mellem medlemsstater og operatører af kritiske energienheder. 

  

Jeg vil også sikre, at Kommissionen via EU's sikkerhedsrådgivere arbejder for at støtte medlemsstaterne med 

sårbarhedsvurderinger i forbindelse med højrisikohændelser og ved kritiske infrastrukturer. 

  

EU's rumtjenester (Galileo og Copernicus) er en vigtig bidragyder til at garantere sikkerheden for kritisk 

infrastruktur, der gør det muligt for flere økonomiske sektorer at fungere og leverer væsentlige tjenester til 

sikkerheds- og forsvarsområdet. Samtidig udgør rummet en kritisk infrastruktur i sig selv. Jeg vil samarbejde med 

kommissæren med ansvar for forsvar og rummet for at sikre, at det fremtidige forslag til EU's rumlovgivning 

adresserer nye risici for ruminfrastrukturens sikkerhed og styrker rumaktivernes beskyttelse og 

modstandsdygtighed.  

  

Endelig vil jeg med IRIS2 sigte mod at give medlemsstaterne sikre konnektivitetstjenester med det højeste 

beskyttelsesniveau mod alle potentielle trusler. 

  

Spørgsmål fra Kultur- og Uddannelsesudvalget 

10. Hvordan vil De i betragtning af det store omfang af Deres portefølje arbejde hen imod at sikre, at 

mediesektoren og den audiovisuelle sektor gives prioritet, fokus og tilstrækkelige budgetmidler i overensstemmelse 

med deres kulturelle, samfundsmæssige og økonomiske rolle samt de aktuelle udfordringer i forbindelse med den 
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digitale omstilling? Hvordan agter De navnlig fortsat at sikre en sammenhængende gennemførelse og overvågning 

af EU's komplekse retlige ramme, der har indvirkning på medierne, den audiovisuelle sektor og den kreative 

sektor, navnlig med hensyn til gennemførelsen af direktivet om audiovisuelle medietjenester (AVMS-direktivet) og 

den europæiske forordning om mediefrihed? 

Som tidligere journalist og i overensstemmelse med min opgavebeskrivelse vil jeg følge en tilgang til medierne, 

som anerkender deres unikke plads i vores demokratier og kultur og samtidig støtter deres kommercielle udvikling. 

Jeg vil sikre, at regulering, finansiering og politik, når EU er involveret, effektivt støtter hinanden i opbygningen 

af en stærkere audiovisuel sektor og mediesektor, som spiller sin rolle med hensyn til at fremme demokratisk 

debat, berige vores kultur og fremme den digitale omstilling ved hjælp af stærke medieaktører. 

  

Direktivet om audiovisuelle medietjenester er en af hjørnestenene i vores mediepolitik. De sektorspecifikke regler 

fremmer europæisk indhold og mediepluralisme og beskytter forbrugerne og vores samfund som helhed. Reglerne 

har til formål at skabe lige vilkår for nye og traditionelle medieaktører. De styrker også beskyttelsen af seere, 

herunder mindreårige, på videodelingsplatforme og fremmer kulturel mangfoldighed gennem kvoter, regler om 

fremtrædende placering og forpligtelser i forbindelse med tilladte investeringer. De kræver, at medlemsstaterne 

har uafhængige audiovisuelle tilsynsmyndigheder, der har tilstrækkeligt personale og tilstrækkelige ressourcer. 

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg være meget opmærksom på den praktiske gennemførelse af direktivet om 

audiovisuelle medietjenester og relaterede digitale love. Ved at fremme medlemsstaternes overholdelse vil jeg 

gøre fuld brug af alle gennemførelses- og håndhævelsesinstrumenter, herunder traktatbrudsprocedurer.  

  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde tæt sammen med Parlamentets Kultur- og Uddannelsesudvalg som 

led i den kommende evalueringsproces vedrørende direktivet om audiovisuelle medietjenester, der skal være 

afsluttet senest i 2026. Evalueringen bør afdække manglerne ved den eksisterende ramme under hensyntagen til 

nye udfordringer for synligheden af europæisk indhold, markedsudviklingen og fremkomsten af nye teknologier 

og aktører såsom influencere. Der bør lægges særlig vægt på at forsvare europæisk indholdsskabelse samt på 

rammen for forpligtelser vedrørende finansielle bidrag, definitionen af europæiske programmer og uafhængige 

produktioner. Disse aspekter er afgørende for at fremme ægte europæisk indhold og sikre, at de tilsvarende 

intellektuelle ejendomsrettigheder fortsat er beskyttet i det indre marked. 

  

Jeg vil også fra begyndelsen af min mandatperiode og sammen med kommissæren med ansvar for intergenerationel 

retfærdighed, ungdom, kultur og idræt gå i dialog med relevante interessenter, skabere og medieproducenter, 

sammenslutninger og medlemsstaternes myndigheder. Mine vejledende mål i dette arbejde vil være yderligere at 

forbedre mulighederne for at sørge for lige vilkår, beskytte seerne, navnlig mindreårige, bedre og styrke den 

europæiske audiovisuelle sektors konkurrenceevne og kulturelle mangfoldighed. Med henblik herpå vil jeg 

afdække og udnytte potentielle synergier mellem direktivet om audiovisuelle medietjenester og digital lovgivning 

og søge at forenkle og strømline de lovgivningsmæssige rammer. 

  

Den europæiske forordning om mediefrihed og direktivet om audiovisuelle medietjenester er tæt forbundne og 

komplementære. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for 

demokrati, retlige anliggender og retsstatsprincippet for at sikre, at den europæiske retsakt om mediefrihed 

gennemføres og skaber resultater i praksis. Da mediefriheden er så vigtig for retsstatsprincippet og 

demokratiskjoldet, vil jeg også koordinere med andre medlemmer af kommissærkollegiet med ansvar for 

konkurrenceevne og andre politikområder, der er relevante for den audiovisuelle sektor og mediesektoren. I den 

forbindelse bør oprettelsen af det nye Europæiske Råd for Medietjenester og dets sekretariat være den umiddelbare 

prioritet. Det er yderst vigtigt, at rådet bliver operationelt hurtigt og kan udføre sine vigtige opgaver med at fremme 

uafhængige og bæredygtige medier, som også er afgørende for bekæmpelsen af desinformation. 

  

Hvis min udnævnelse bekræftes af Europa-Parlamentet, vil jeg sikre, at Kommissionen samarbejder med alle 

medlemsstaterne, således at gennemførelsen af forordningen er på rette spor forud for fristen i august 2025, navnlig 

for så vidt angår forordningens regler om offentlige radio- og tv-selskaber, beskyttelse af journalister og mediernes 

redaktionelle uafhængighed.  

  

Europas mediesektor omfatter en række kritiske og strategiske industrier for EU i kulturel, samfundsmæssig og 

finansiel henseende. Disse industrier er af forskellig art og omfatter alt fra det audiovisuelle område til nyheder, 

medier og videospil. EU har gjort en betydelig indsats for at støtte disse industriers modstandsdygtighed og 

omstilling, men der skal gøres mere for at hjælpe dem med at imødegå stigende udfordringer såsom den 

igangværende digitale omstilling og den hidtil usete globale konkurrence. I denne forbindelse noterer jeg mig 

Europa-Parlamentets opfordring til handling i forbindelse med videospilindustrien, som jeg også betragter som en 

stadig vigtigere del af mediesektoren. 
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Med hensyn til finansiel støtte udgør Media-programmet i øjeblikket det finansielle fundament for vores 

mediepolitik, og dets mål om at fremme kulturel mangfoldighed og konkurrenceevne er afgørende.   

 

Spørgsmål fra Retsudvalget: 

11. Ophavsret  

I Deres opgavebeskrivelse opfordres De til at overveje behovet for yderligere at forbedre de ophavsretlige rammer 

for at tackle nye udfordringer som følge af markeds- og teknologiudviklingen og bidrage til at bekæmpe uetiske 

onlineteknikker, såsom mørke mønstre.  

En sådan ramme vil spille en afgørende rolle i udviklingen af kunstig intelligens (AI) og andre teknologier i 

fremtiden. Forholdet mellem AI og ophavsret og beslægtede rettigheder er et enormt og komplekst 

efterforskningsområde. Den nyligt vedtagne AI-forordning, hvis formål er at forbedre det indre markeds funktion 

og fremme udbredelsen af menneskecentreret og troværdig kunstig intelligens og samtidig sikre et højt 

beskyttelsesniveau (for sundhed, sikkerhed, personoplysninger og grundlæggende rettigheder, der er nedfældet i 

chartret om grundlæggende rettigheder), behandlede delvist spørgsmålet om brugen af ophavsretligt beskyttet 

indhold gennem træning af AI-modeller til almen brug. I forordningen understreges det, at AI-systemer til almen 

brug skal opfylde visse gennemsigtighedskrav gennem offentliggørelse af detaljerede sammenfatninger af det 

indhold, der anvendes til træning af AI, og behovet for at overholde EU-retten om ophavsret og navnlig 

undtagelserne for tekst- og datamining som fastsat i direktivet fra 2019 om ophavsret på det digitale indre marked 

(CDSM). Det er endnu uvist, hvordan disse regler og de dertil knyttede kodekser i praksis vil blive gennemført 

effektivt. AI-forordningen begyndte at behandle forholdet mellem generativ AI og ophavsret, men det vil være 

nødvendigt at præcisere andre områder af dette forhold. Generativ AI skaber nye udfordringer for den 

ophavsretlige ramme, som stadig ikke er blevet behandlet, og som kan have potentielle virkninger på kreativitet, 

innovation og på EU's konkurrenceevne, såsom en eventuel ophavsretlig beskyttelse af AI-genererede output, 

passende vederlag til ophavsmænd for generativ AI's anvendelse af deres værker eller krænkelse af ophavsretten 

i forbindelse med generativ AI. Samtidig befinder de uetiske teknikker, der anvendes online, sig ikke kun i 

skæringspunktet for forbrugerbeskyttelse, men for de meget etiske spørgsmål, der vedrører anvendelsen af 

moderne teknologi og intellektuelle ejendomsrettigheder, navnlig ophavsretten, hvor de mørke mønstre kan 

medføre, at ophavsretten forstyrres.  

I lyset af ovenstående, for det første – hvad vil Deres strategi være for at sikre, at den ophavsretlige ramme fuldt 

ud håndterer alle de udfordringer, der er forbundet med AI og nye teknologier, fortsat fremmer kreativitet, 

innovation og EU's konkurrenceevne i den digitale tidsalder, herunder eventuelle lovgivningsmæssige initiativer, 

som De måtte have til hensigt at fremsætte i denne henseende, for det andet – hvordan vil De koordinere 

samarbejdet med kommissæren med ansvar for intergenerationel retfærdighed, ungdom, kultur og idræt for at 

udvikle en strategi for kulturelle og kreative industrier, der tager fat på de udfordringer, som AI indebærer, og – 

for det tredje – hvordan vil De sikre, at de risici, som mørke mønstre på internettet udgør, håndteres i 

skæringspunktet mellem etik, intellektuel ejendomsret og forbrugerbeskyttelse? 

En solid ophavsretlig ramme er fortsat afgørende for at støtte produktionen og distributionen af kreativt indhold i 

en tidsalder med kunstig intelligens og navnlig generativ kunstig intelligens. EU står i spidsen for reguleringen af 

kunstig intelligens og ophavsret — takket være reglerne om tekst- og datamining i direktivet om ophavsret på det 

digitale indre marked og den nyligt vedtagne AI-forordning. Disse regler har til formål at finde en balance mellem 

innovation og beskyttelse af rettighedshavere. En effektiv anvendelse af disse regler bør skabe retssikkerhed, ikke 

kun for skabere og kreative industrier, men også for AI-udviklere. Det er vigtigt at sikre, at disse regler fungerer i 

praksis, navnlig når rettighedshavere har forbeholdt sig deres rettigheder i henhold til reglen om undtagelse for 

tekst- og datamining. I henhold til AI-forordningen skal udviklere af generative AI-modeller offentliggøre et 

resumé af, hvilke indholdsdata der blev anvendt til at træne modellen i et offentligt tilgængeligt resumé. Dette bør 

skabe større gennemsigtighed med hensyn til anvendelsen af beskyttet indhold til træning af kunstig intelligens. 

Disse nye regler er i øjeblikket ved at blive omsat til handling gennem adfærdskodeksen for kunstig intelligens til 

generelle formål, som involverer flere interessenter og arbejdet ledes af førende akademikere inden for kunstig 

intelligens og ophavsret. AI-forordningen vil yderligere styrke gennemsigtigheden omkring generativ kunstig 

intelligens med en forpligtelse for udviklere til at sikre, at AI-genereret indhold er maskindetekterbart, og 

deepfakes mærkes synligt. 

  

På grundlag af disse centrale bestemmelser vil jeg, hvis min udnævnelse bekræftes af Europa-Parlamentet, 

overveje behovet for yderligere at forbedre EU's ophavsretlige ramme med henblik på at tackle de nye 

udfordringer, som markedsudviklingen og den teknologiske udvikling skaber. Støtte til udviklingen af et 
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velfungerende marked for licensering af ophavsretligt beskyttede værker til AI-formål med afbalancerede vilkår 

for forskellige involverede aktører er afgørende for at sikre passende vederlag til skabere og kreative industrier, 

samtidig med at der sikres konkurrencedygtig adgang til data af høj kvalitet for AI-udbydere, navnlig mindre EU-

udbydere. Kommissionen bør undersøge, om man kan overveje specifikke licens- og mæglingsmekanismer for at 

lette indgåelsen af licenser mellem kreative industrier og AI-virksomheder og undgå enhver risiko for lock-out.   

  

Udrulningen af tjenester for AI-genereret indhold rejser også komplekse spørgsmål vedrørende den retlige status 

for det indhold, der genereres autonomt af kunstig intelligens, og ansvaret for eventuelle krænkelser af 

ophavsretten. Jeg vil arbejde for at sikre, at Kommissionen undersøger disse spørgsmål grundigt i lyset af den 

markedsmæssige og teknologiske udvikling.  

  

I forbindelse med behandlingen af disse spørgsmål vil jeg sikre, at alle nye foranstaltninger, som der fremsættes 

forslag om med henblik på at forbedre EU's ophavsretlige rammer, skaber en balance mellem at stimulere 

menneskelig kreativitet og støtte udviklingen af fremspirende teknologier uden at skabe unødig reguleringsmæssig 

kompleksitet. 

  

Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for intergenerationel 

retfærdighed, ungdom, kultur og idræt med henblik på at udvikle en strategi, der specifikt tager højde for de 

muligheder og udfordringer, som kunstig intelligens skaber for de kulturelle og kreative industrier. Denne strategi 

kan bygge på AI-forordningen og på EU's ophavsretlige ramme og indeholde forslag til en række målrettede 

foranstaltninger til fremme af innovation i de kulturelle og kreative industrier, fremme af retfærdige 

forretningsmodeller og fremme af kulturel og sproglig mangfoldighed online. 

  

Mørke mønstre kan krænke intellektuelle ejendomsrettigheder, herunder varemærker og ophavsret, med det formål 

at vildlede brugerne i onlinemiljøet. Mørke mønstre er allerede udtrykkeligt forbudt på onlineplatforme i henhold 

til forordningen om digitale tjenester, men kan også forekomme i forbindelse med andre onlineaktiviteter. Jeg vil 

arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for demokrati, retlige anliggender og retsstatsprincippet om at 

behandle disse spørgsmål. 

  

AI-forordningen forbyder praksis, herunder systemer, der anvender subliminale teknikker eller vildledende 

teknikker, der manipulerer mennesker på skadelige måder. Dette omfatter mørke mønstre og andre manipulerende 

teknikker. Jeg vil sikre, at Kommissionen udstikker retningslinjer for disse forbud og sikrer, at vi overvåger den 

faktiske gennemførelse fra den 2. februar 2025 og fremefter, når reglerne træder i kraft. 

 

Spørgsmål fra Udvalget om Borgernes Rettigheder og Retlige og Indre Anliggender: 

12. Deres portefølje omfatter en bred vifte af politikområder, for hvilke LIBE-udvalget har kompetence, fra 

grænseforvaltning, asyl og migration, frihed, sikkerhed og retfærdighed og retsstatsprincippet til kunstig 

intelligens og digital politik. 

På den ene side vil De derfor være ansvarlig for at føre tilsyn med Kommissionens arbejde med de ydre grænser 

og gennemførelsen af pagten om migration og asyl samt for at styrke retsstatsprincippet – herunder på områder 

som retsvæsenets uafhængighed, bekæmpelse af korruption samt mediefrihed – i samarbejde med de ansvarlige 

kommissærer. Hvordan vil De vejlede i forbindelse med arbejdet på hvert af disse områder, og hvad vil Deres 

prioriteter være?  

På den anden side vil De være ansvarlig for gennemførelsen og håndhævelsen af al vigtig lovgivning om digital 

politik, der er vedtaget i de seneste år for at håndtere datadrevne teknologiske fremskridt såsom forordningen om 

digitale tjenester, forordningen om digitale markeder og forordningen om kunstig intelligens, som alle har en 

betydelig indvirkning på de grundlæggende rettigheder til databeskyttelse og privatlivets fred. Hvordan vil De 

sikre, at disse forskellige love eksisterer harmonisk og gennemføres og håndhæves, samtidig med at EU's 

standarder for overholdelse af de grundlæggende rettigheder bevares? Og hvordan kan de kompetente 

myndigheder med ansvar for håndhævelse af digital lovgivning, men også GDPR og e-databeskyttelsesdirektivet, 

samarbejde effektivt? 

Hvis min udnævnelse bekræftes af Parlamentet vil det være af central betydning for mit mandat at forsvare vores 

demokrati, styrke vores sikkerhed og fremme vores digitale omstilling. Jeg er overbevist om, at dette arbejde 

kun kan lykkes, når vi sætter vores grundlæggende værdier i centrum.  

Den foranderlige karakter af truslerne mod vores sikkerhed og demokrati kan kun tackles ved hjælp af den klare 

og overordnede vision i strategier såsom demokratiskjoldet, strategien for den indre sikkerhed og den europæiske 
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forsvarsunion, som fuldt ud integrerer dette arbejde i vores digitale politikker og cybersikkerhed. Håndteringen 

af udfordringerne i forbindelse med migration betyder, at man er nødt til at forblive tro mod balancen mellem 

solidaritet og ansvar, der ligger til grund for pagten om migration og asyl. At gå videre med vores digitale 

omstilling indebærer at vise, at dette ikke vil bringe vores borgeres sikkerhed, privatliv eller trivsel i fare. 

Vi er nødt til at skabe resultater, der viser vores principper i praksis. Dette kræver samarbejde og dialog. Vi er 

nødt til at arbejde sammen for at forhindre, at mangler i forbindelse med retsstatsprincippet opstår og udvikler 

sig. Ingen medlemsstat bør stå alene med de udfordringer, som migration fører med sig. Vi er nødt til at finde 

løsninger i samarbejde med vores digitale pionerer for at sikre, at beskyttelsen af borgerne og deres rettigheder 

bevares i det digitale miljø. Løbende dialog med Europa-Parlamentet er afgørende for at opbygge den stærke og 

sammenhængende tilgang, der er nødvendig for at sikre, at EU reagerer på borgernes bekymringer. 

I mit samarbejde med mine kommissærkolleger om at opfylde de prioriteter, der er fastsat i de politiske 

retningslinjer, vil jeg følge de vejledende principper for samarbejde, vores værdier og have fokus på resultater. 

Jeg vil gerne bruge de punkter, der rejses i spørgsmålet, som eksempler på, hvordan dette vil fungere i praksis. 

På migrationsområdet er det nødvendigt at fortsætte det intensive arbejde med alle aspekter af en samlet tilgang. 

Jeg vil arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for indre anliggender og migration med henblik på 

at realisere pagten om migration og asyl i praksis. Vi er nødt til at sikre, at vi trækker på alle de værktøjer, vi har 

til rådighed, for at hjælpe medlemsstaterne med at omsætte retlige forpligtelser til praksis. Budgetmyndigheden 

har anerkendt behovet for støtte fra EU's budget i forbindelse med revisionen af den flerårige finansielle ramme, 

og der vil være yderligere midler til rådighed til at støtte gennemførelsen af pagten. Gennemførelsen af pagten 

skal suppleres med en styrkelse af Frontex med personale, avanceret teknologi, stærk forvaltning og en fortsat 

forpligtelse til fuldt ud at respektere de grundlæggende rettigheder. Vi bør også fortsætte med at styrke vores 

ramme med en ny fælles tilgang til tilbagesendelse af personer uden ret til ophold i EU og en ny strategi for EU's 

visumpolitik. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg støtte kommissæren med ansvar for indre anliggender og 

migration i forbindelse med fremsættelsen af et nyt lovgivningsforslag om udformning af en ny effektiv politik 

på tilbagesendelsesområdet. En stærk dynamik i migrationspolitikken inden for Schengenområdets grænser er 

det bedste grundlag for at beskytte Schengenområdet og sikre, at kontrol ved de indre grænser er en ekstraordinær 

begivenhed. Samtidig bør vi ikke udvise nogen tolerance over for dem, der truer sikkerheden ved vores grænser 

og for vores borgere gennem hybride operationer, der instrumentaliserer migranter til politiske formål. 

Jeg vil også arbejde tæt sammen med andre medlemmer af kommissærkollegiet i forbindelse med det bredere 

arbejde med den eksterne dimension af migration, da vi kun med velfungerende partnerskaber kan skabe 

samarbejde om forebyggelse af irregulære udrejser, bekæmpelse af smugling af migranter og forebyggelse af 

tab af menneskeliv samt gnidningsløs tilbagesendelse og tilbagetagelse. Integrering af samarbejde inden for 

migration gennem vidtrækkende partnerskaber baseret på fælles interesse er den bedste måde at opbygge reel 

dialog, hvor vi kan tackle vanskelige spørgsmål, herunder behovet for fuld beskyttelse af menneskerettighederne. 

Dette knytter sig også til vores dagsorden angående konkurrenceevne, idet en effektiv tilgang til lovlige 

migrationsveje på samme tid mindsker incitamenterne til irregulær migration og tilbyder de færdigheder, som 

vores arbejdsmarked har brug for. 

Retsstatsprincippet er afgørende for, at vores demokratier, samfund og økonomier kan fungere. Jeg er stor 

tilhænger af den prioritet, som de politiske retningslinjer giver retsstatsprincippet. Hvis min udnævnelse 

bekræftes af Europa-Parlamentet, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar for demokrati, 

retlige anliggender og retsstatsprincippet og med de øvrige medlemmer af kommissærkollegiet for at sikre, at 

vores retsstatsværktøjskasse er ajourført, anvendes effektivt og leverer resultater til gavn for både borgere og 

virksomheder. Det omfatter også en fortsættelse af processen med at anvende de årlige rapporter om 

retsstatssituationen til at tilskynde til yderligere fremskridt i udvidelseslandene forud for tiltrædelsen. Vi er nødt 

til at opbygge en tættere forbindelse mellem rapporten om retsstatssituationen og henstillingerne heri og den 

finansielle støtte. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg arbejde tæt sammen med kommissæren med ansvar 

for budget med henblik herpå. 

En bred vifte af EU-politikker er tæt forbundet med retsstatsprincippet. Retsstatsprincippet er af afgørende 

betydning for det indre marked og kan komme til at påvirke de lige konkurrencevilkår og hæmme vores 

konkurrenceevne. Medierne og civilsamfundet spiller en uundværlig rolle som retsstatsprincippets vagthunde. 

EU kan støtte den offentlige forvaltning i bestræbelserne på at sikre modstandsdygtighed over for korruption. 

Mere overordnet afhænger den gennemførelsesdagsorden, der er fastsat i de politiske retningslinjer, i høj grad 

af, at EU-retten anvendes retfærdigt og effektivt. En ledende næstformand spiller en vigtig rolle med hensyn til 

at maksimere virkningen af disse forbindelser. 
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De eksempler på nyere digital lovgivning, der nævnes i spørgsmålet, viser også, hvordan vores digitale politik 

er dybt forankret i samfundsmæssige valg. Al denne lovgivning har krævet en nøje undersøgelse af digitale 

forandringers konsekvenser for vores demokratier og grundlæggende rettigheder. EU har været en pioner med 

hensyn til at overveje, hvordan man kan sikre, at en dynamisk digital sektor bevarer borgernes og forbrugernes 

tillid. Hvis min udnævnelse bekræftes, vil jeg sikre, at koordineringen internt i Kommissionen gør det muligt for 

os både at fokusere på at sikre, at den vigtigste nyligt vedtagne lovgivning om digital politik gennemføres 

effektivt, og på at bevare dette bredere perspektiv, efterhånden som vores digitale politik udvikler sig. 

Denne tilgang bør afspejles fuldt ud i, at der er sammenhæng mellem lovgivning og overholdelse af 

grundlæggende rettigheder og privatlivets fred. Som anført i mit svar på spørgsmål 7 vil jeg være fast besluttet 

på at gennemføre et sammenhængende digitalt regelsæt, der lever op til de højeste standarder med hensyn til 

overholdelse af de grundlæggende rettigheder.  Den nye digitale lovgivning har udvidet mulighederne for de 

forskellige myndigheder, der er ansvarlige for gennemførelsen, idet organer såsom Gruppen på Højt Niveau for 

Forordningen om Digitale Markeder, Det Europæiske Råd for Digitale Tjenester og Det Europæiske Udvalg for 

Kunstig Intelligens arbejder sammen med databeskyttelsesmyndighederne og de organer, der fører tilsyn med 

lovgivningen om e-databeskyttelse. Disse organer har et fælles ønske om at føre en dialog om fælles spørgsmål 

og tilbyder rådgivning og ekspertise for at fremme en konsekvent lovgivningsmæssig tilgang, men vi er nødt til 

at sikre, at ansvaret er klart, samtidig med at gensidig læring og effektiv kommunikation mellem de forskellige 

involverede organer fremmes. Kommissionen spiller en vigtig rolle med hensyn til at tilvejebringe en proaktiv 

tilgang til koordinering af støtte. 

Jeg vil opretholde de højeste standarder for EU's grundlæggende rettigheder i håndhævelsen af lovgivningen. 

Selv om retsakten om digitale tjenester f.eks. ikke regulerer onlineindhold, men snarere onlineplatformenes 

ansvar for de systemer, de har indført, indeholder den beskyttelsesmekanismer med henblik på at beskytte 

ytringsfriheden. Meget store onlineplatforme har yderligere forpligtelser til at vurdere og afbøde alvorlige risici, 

f.eks. for desinformation, samt træffe foranstaltninger til at sikre, at indhold ikke så let kan gå viralt. Som nævnt 

i mit svar på spørgsmål 7 har retsakten om digitale tjenester potentiale til at gøre internettet sikrere for EU-

borgerne: det giver borgerne større handlekraft og gennemsigtighed og giver civilsamfundet og forskerne 

mulighed for at afdække og gøre opmærksom på systemiske risici. I forbindelse med AI-forordningen skal alle 

offentlige myndigheder, der anvender kunstig intelligens på måder, der kan udgøre en risiko, vurdere den mulige 

indvirkning på de grundlæggende rettigheder. Hvis en sådan anvendelse af kunstig intelligens indebærer 

behandling af personoplysninger, skal disse myndigheder også foretage en konsekvensanalyse vedrørende 

databeskyttelse i henhold til GDPR, hvis behandlingen sandsynligvis vil medføre en høj risiko for fysiske 

personers rettigheder og frihedsrettigheder. Igen bør Kommissionens rolle være at støtte en effektiv 

gennemførelse af disse regler gennem praktisk koordinering og virkningsfuld vejledning. 

Det haster med at finde den rette balance mellem retten til privatlivets fred og databeskyttelse og offentlighedens 

interesse i sikkerhed og retfærdighed. Vi skal sikre, at de retshåndhævende og retslige myndigheder kan fungere 

effektivt i den digitale tidsalder. Der kan være vanskeligheder med at drage gerningsmændene til ansvar i 

tilfælde, hvor lovovertrædere anvender onlinetjenester, der er udformet til at sikre privatlivets fred, til at skjule 

kriminelle aktiviteter. Jeg vil undersøge, hvordan de retshåndhævende myndigheder og retsvæsenet kan udstyres 

med de rette værktøjer, samtidig med at de grundlæggende rettigheder beskyttes, og uden at der indføres nye 

sårbarheder med hensyn til cybersikkerheden. Jeg vil sikre, at alle juridiske eller tekniske løsninger med hensyn 

til lovlig adgang til data udvikles omhyggeligt sammen med alle relevante interessenter.  

 
 


